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تصوير يك شهيد
لا به لاى تصاوير مختلفى كه از بارندگى سيل آسا 
در جنوب كشورمان منتشــر شد، تصويرى از 
يك شــهيد دوران دفاع مقدس بيشتر از همه 
جنجال به پا كرد! تصوير اين شهيد دوران دفاع 
مقدس با توضيح زير در حال دســت به دست 
شــدن در فضاى مجازى است: «اين عكس در 
اثر بارندگى هاى چند روز اخير در خاكريزهاى 

منطقه عملياتى فاو عراق و در بقاياى لباس پيكر يك شهيد به طرز اعجاب آورى پس از 
سال ها سالم مانده و اكنون توسط مردم محلى منطقه پيدا شده كه شايد عكس همين 

شهيد عزيز ما باشد. انتشار مى دهم شايد خانواده اش زودتر پيدا شود». 

به خاطر داريد؟!
صادق زيباكلام با انتشــار پستى در توييترش 
نوشــت: «بر اســاس كدام قانون وقتى اعضاى 
شوراى شهر كه با رأى مستقيم مردم انتخاب 
شــده اند فردى را به عنوان شــهردار انتخاب 
مى كننــد، تشــكيلات اطلاعاتــى وامنيتى 
مى بايســتى صلاحيت فرد منتخــب را تأييد 
كنند؟ آيا در كشورهاى دموكراتيك هم چنين 

اختياراتى بر عهده نهادهاى امنيتى شان واگذار شده است»؟ حسين دهباشى هم در 
پاسخ به زيباكلام در توييتر نوشت:« شهردارى كه به جاى خود، احتمالاً به خاطر داريد 
كه چند ســال قبل صلاحيت دوست مشترك مان جناب آقاى دكتر هادى سمتى 
جهت تدريس در دانشگاه مريلند توسط اف بى آى رد شد. صرفاً جهت شركت در چند 
جلسه دفتر نمايندگى ايران در سازمان ملل. عليرغم سال ها فعاليت علمى در آمريكا».

هديه اى كه امام برايمان به ارمغان آورد
اينستاگرام «افسران جنگ نرم» تصويرى از يك 
سنگ قبر منتشر كرده و در توضيح آن نوشته 
است: «روى سنگى در قطعه 229 بهشت زهرا 
كه متعلق به شخصى به نام دكتر اميرحسين 
فردوس اســت، نوشته شده: «هر چه بيشتر در 
آمريكا ماندم ( 50 ســال) بيشــتر به عظمت 
فرهنگ ايرانى اسلامى پى بردم. هديه استقلال 

و آزادى كه امام خمينى براى ايران به ارمغان آورده اند آن قدر عظيم اســت كه بايد 
تا حد جان نثارى از آن حفاظت كرد چون فقط در ســايه اين هديه است كه ايران 

مى تواند فرهنگ خود را حفظ كرده و به بالاترين قله پيشرفت برسد».

من نبودم دستم بود!
ماجراى انتخاب شهردار جديد براى تهران، طى 
اين روزها بين فعالان فضــاى مجازى به يك 
بحث چالش برانگيز تبديل شده است. درحالى 
كه هنوز نامه رسمى براى نشستن حناچى بر 
كرسى شــهردارى تهران، از طرف وزير كشور 
منتشر نشده است، الهام فخارى يكى از اعضاى 
شوراى اسلامى شهر تهران در توييتر خود خبر 

شــهردار شدن حناچى را منتشر كرد! البته ساعتى پس از انتشار آن از مخاطبان و 
دنبال كنندگان صفحه خود به خاطر اين شــايعه پراكنى عذرخواهى كرد. يكى از 
كاربران با لحن كنايه آميز در توييترش نوشت:« رقابت عجيب براى زودتر خبر منتشر 
كردن و جذب فالوور در شوراى شهر يعنى اين. البته اين عضو شوراى شهر گفته اين 
پيش نويس خبر بوده كه توى گوشى اش ذخيره شده بوده تا موقع قطعى شدن حكم 

زودتر از بقيه اون رو منتشر كنه، اما دستش خورده و ارسال شده!»
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آيا مانند ليگ برتر فوتبال صدر جدول واليبال 
به مشهدى ها مى رسد؟ 

مخابره پيام به صدر

گفت وگو با دوچرخه سوارى كه از 17سال پيش از دوچرخه اش 
كنده نشده و حالا سوداى سفر به اروپا را در سر دارد

پيستِ 14هزار كيلومترى!

حجت الاسلام مظفر سالارى در مراسم جشن امضاى 
چاپ چهلم رُمان «دعبل و زلفا»: 

مردم كتاب خوانند، بشروطها!
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«جيمز ريكاردز» و نقشه هاى ضد ايرانى اش را 
بيشتر بشناسيد

جلاد جنگ اقتصادى

گفت و گوى قدس با «جواد خواجوى» طنز پرداز جوان به بهانه حضورش در برنامه «حالا خورشيد»

لهجه مشهدى بايد حفظ شود

درباره سه امام جمعه اى كه كارهايشان  مجازآباد
در شبكه هاى اجتماعى حسابى لايك خورد

امام جمعه هايى كه سوژه مجازى شدند

عباس طاووســى مى توانست يك 52ساله معمولى باشد، با موهايى كه يك 
دســت به سفيدى نشسته و او را مسن تر از آنچه هست نشان مى دهد. او اما 
ســال ها پيش تصميم گرفت كه شبيه آدم معمولى ها نشود، تصميم گرفت 
كه ســخت كلاه دوچرخه سوارى را زمين بگذارد، سخت از زين پياده شود و 
خلاصه سخت يك جا بنشيند. براى همين هم نمى شود او را بدون دوچرخه 
كورسى اش ديد؛ دوچرخه اى كه نزديك ترين رفيق اوست و او را تا بزرگداشت 
ســعدى و حافظ و خيام يا مراسم ولادت و شهادت امام هشتم(ع) و رحلت 

بيشتر از خيلى ماشين ها كار امــام(ره) رســانده؛ دوچرخه اى كه 
كيلومترى اروپا در سر دارد كرده و حالا سوداى سفر 14هزار 
عباس طاووسى پشت ميز تا بهانه خوبى باشد براى اينكه 
40 سال سينماى مقاومت در افتتاحيه اين جشنواره معرفى شدندبنشيند...گفت وگــوى صفحــه مــردم 

«عمو ابراهيم» و «حاج كاظم» همچنان در اوج

امام جمعه بهاباد

امام جمعه خرمشهر

امام جمعه بيله سوار

اكنون اگر اســم بهاباد را ســرچ كنيد، به جاى اينكه با 
اطلاعات ويكى پديايى اى مثل فاصله 200كيلومترى اش 
تا يــزد، آب و هواى گرمش يــا زندگينامه ملا عبداالله 
بهابادى روبه رو شويد، تصاوير حجت الاسلام على اكبر 
ابراهيمى بشكانى، امام جمعه متفاوت اين شهر، جلوى 
چشمانتان باز مى شود كه البته با توجه به چيزهايى كه 
از امام جمعه در ذهنتان است، بعيد است باور كنيد كه 
واقعى باشد. اولين بارى كه نام حجت الاسلام ابراهيمى 
سر زبان ها افتاد، زمانى بود كه تصوير او با لباس عادى و 
معمولى يا به قول معروف لباس كارگرى در بين كارگرها 
و باغبان هاى بهابادى منتشــر شد. البته طبق معمول 
خيلى ها اين كار را گذاشتند پاى شوآف و خودنمايى و 
شعاردادن و ترجيح دادند باور نكنند كه يك امام جمعه 
مى تواند متفاوت باشــد و براى يك روز هم كه شــده، 
كارگرى و بيل زدن در باغ هاى مردم را تجربه كند. البته 
آن طور كه رســانه ها نوشتند گويا ايشان تكه زمينى در 
اين شهر دارند و هر از گاهى مثل بقيه براى سركشى به 
آنجا مى روند و خودشان امور را رتق و فتق مى كنند. اما 
اين روزها حجت الاسلام ابراهيمى به خاطر نامه اى كه 
به فرماندهى نيروى انتظامى شهر بهاباد نوشته، مشهور 
شده و فضاى مجازى را درنورديده است. البته امام جمعه 
بهاباد در آن نامه به قول معروف، سفارش كسى را نكرده 
است، بلكه درخواست كرده از مأمورى كه خودرويش را 
جريمه كرده تقدير كنند، چون وظيفه اش را انجام داده. 
جالب تر اينجاست كه حجت الاسلام ابراهيمى در پايان 
نامه اش اظهار اميدوارى كرده «با آگاهى از قانون» از اين 
به بعد هيچ تخلفى برايش تكرار نشود. اين نامه از همان 
لحظات اوليه اى كه به اشــتراك گذاشته شد تا همين 
امروز حسابى بازديد داشته و تعجب برانگيز بوده، چون 
ما ايرانى ها خيلى عادت نداريم كه چنين رفتارهايى از 
مسئولانمان ببينيم. كار امام جمعه بهاباد مطابق انتظار دو 
دسته واكنش به همراه داشت. يك عده آن را گذاشته اند 
پاى ريا، عده ديگر هم معتقدند كه اين حركت مصداق 
بارز قانونمدارى است و مى خواستند به بقيه مسئولان هم 
ياد بدهند كه بايد به قانون احترام بگذارند.  اميرحسين 
ثابتى، فعال رســانه اى، در توييترش نوشت: «كافى بود 
اين نامه به زبان انگليســى و به جــاى امام جمعه بهاباد 
مثلاً توسط فرماندار كاليفرنيا نوشته مى شد تا امروز در 
صدر اخبار دنيا قرار بگيــرد و در همين ايران خودمان 
دست به دست در شبكه هاى اجتماعى بچرخد كه اى خدا 
چقدر آن ها از ما مســلمان تر هستند و از اين حرف ها. 
چند نفر از ما حزب اللهى ها كه درباره خطاهاى فاحش 
امام جمعه رشــت و ايلام و... به درستى در فضاى رسانه 
به آن ها تاختيم، اين كار ارزشمند امام جمعه بهاباد را به 
گوش مردم خواهيم رساند تا اين قبيل كارها از استثنا 

به قاعده و فرهنگ عمومى تبديل شوند»؟ 

از  بخواهنــد  اگــر  امــروز 
مســئولى صحبت كنند كه 
مردم را در شــرايط سخت 
تنها نگذاشته و با جان و دل 
آن ها را همراهى  كرده است، 
قطعاً نام دو نفر را نمى توانند 
بيندازنــد؛ يكــى  قلــم  از 
حجت الاسلام فاطمى نسب، 
امام جمعه سرپل ذهاب، كه 

مثل خيلى از مردم اين شــهر تــا مدت ها در چادرهاى 
هلال احمر زندگى مى كرد؛ ديگرى هم حجت الاســلام 

سيد عبدالنبى موسوى فرد، امام جمعه خرمشهر. 
درســت همان روزهايى كه هيچ مســئول كشــورى و 
استانى حاضر نبود از پشت ميز و جلوى باد كولر بيرون 
بيايد و براى مردم توضيح بدهد كه وضعيت از چه قرار 
است و آب آشاميدنى شــان كِى وصل مى شود، حجت 
الاســلام عبدالنبى موســوى فرد هم با مردم صحبت و 
آرامشان كرد، هم اينكه خودش را به محل احداث خط 
لوله آب رسانى رســاند و علاوه بر اينكه به مهندسان و 
كارگرانى كه زير گرماى 50 درجه مشــغول كار بودند 
خداقــوت گفت و هم دســت به كار شــد و براى چند 
دقيقه اى شــروع كرد به جوشــكارى خط لوله. اقدامى 
كه در شــبكه هاى اجتماعى و ســايت هاى خبرى مثل 
بمب صدا كرد و هشــتگ امام جمعه خرمشهر جزو 10 
ترند اول توييتر شــد. اظهارنظرها هــم درباره حركت 
حجت الاسلام موســوى فرد در نوع خودش جالب بود: 
«زمانى كه دغدغه خدمت داشــته باشــى، برات فرقى 
نمى كنه چه جايگاه يا چه لباســى داشته باشى»، «كار 
امام جمعه خرمشهر از جنس همان كارهايى است كه از 
سرچشمه انقلاب اسلامى نشأت مى گيرد. مگر نه اينكه 
انقلاب كرديم تــا خالصانه به مــردم خدمت كنيم؟»، 
«تــا ديروز فكر مى كردم حركت امام جمعه خرمشــهر، 
شــوآف و نمايش است، اما وقتى ديدم كه ايشان سابقه 

چنيــن كارهايى را دارد، از 
فكر بدى كه راجع به ايشان 
كرده بودم، پشيمان شدم». 
با منتشــر شدن عكس هاى 
جوشــكارى تازه كاشف به 
عمــل آمد كه امــام جمعه 
از  قبل تر  خرمشــهر خيلى 
اين و بى توجه به پســت و 
مقامش در اردوهاى جهادى 
شــركت مى كرده و مثل بقيه هم كار بنايى انجام داده، 
هم جوشــكارى و هم لوله كشــى؛ ولى به قول معروف 
صدايش درنيامده است. خيلى طول نكشيد كه خبر اين 
اقدام حجت الاسلام موســوى فرد به گوش مقام معظم 
رهبرى رســيد و ايشان در پيامى شــفاهى از حركت 

حجت الاسلام موسوى فرد تقدير كردند.
حجت الاسلام موسوى فرد بعد از اين پيام در گفت وگويى 
كه با سايتkhamenei.ir داشــت، گفت: وقتى اين 
حقير به آنجا رفتم، مثل زمان هشت سال دفاع مقدس 
كــه طلاب ما حضــور تبليغى و رزمــى در جبهه و در 
كنار رزمندگان داشــتند و دســت به اسلحه مى شدند، 
اينجا هم عزيزان ما در سنگر آبرسانى به مردم در حال 
جهاد فى ســبيل االله بودند، بنابراين در كنار آن ها چند 

دقيقه اى دست به انبر شديم! 
من قبلاً تخصص اين كار را داشــتم و در دوران جوانى 
و نوجوانــى در همين منطقه در كشــتى هاى متعدد و 
در ديگر جاها جوشــكارى كرده بودم. در زمان جوانى 
و نوجوانــى در كنــار درس خوانــدن، مشــغول كار و 
فعاليــت بودم؛ طــورى كه كارهاى ســاختمانى را -به 
جز ســفيدكارى- در حد تخصص همــه را بلدم. ولى 
درخصوص جوشــكارى آبرســانى و جوش ســربالا و 
پــاس يك و پاس دو و مانند ايــن ها، در دوران جوانى 
و نوجوانــى در هميــن شــهر در بعضى از كشــتى ها 

جوشكارى مى كردم.

خيلى بعيد است كه تاكنون ديده باشيد امام جمعه 
يك شهر كمپين راه بيندازد و از مردم دعوت كند 
كه به آن بپيوندند، چون چيزى كه در كشور ما طبق 
قانونى نانوشته مُد شده اين است كه فقط سلبريتى ها 
كمپين راه مى اندازند؛ آن هم در فضاى مجازى و با 
موضوعاتى كه اصلاً دغدغه مردم نيست. اما استثناها 
را هيچ وقت نمى شــود ناديده گرفت و منكر شــد، 
مثل امام جمعه شهر بيله ســوار استان اردبيل كه 
هنوز پايش به اردبيل نرسيده، در خطبه هاى نماز 
جمعه اين شهر كمپينى را راه انداخت و همه مردم 
را دعوت كرد در آن شــركت كنند. حجت الاسلام 
جدايى در اولين خطبه  هاى نماز جمعه بيله ســوار 
از وضعيت مبلمان شهرى، انباشت زباله و نخاله در 
معابر، وجود بناهاى فرسوده و تخريبى، نبود فضاى 
سبز مناسب و رويش علف هاى هرز در معابر و وجود 
پياده روهاى غيراستاندارد، ساختمان ها و مغازه هاى 
نيمه ســاز انتقاد كرد؛ صحبت هايى كه خيلى بعيد 
است در نمازجمعه ها بشنويم. جدايى فقط به انتقاد 
كردن و مقصر دانســتن شهردارى بسنده نكرد و از 
مردم خواست كه خودشان دست به كار شوند و 6 
ماهه وضعيت بيله سوار را كه يكى از شهرهاى مهم 
مرزى ايران است، بهبود ببخشند. اسم اين حركت 
هم شد كمپين شــهر زيبا. كمپينى كه بشدت با 
استقبال مردم بيله ســوار همراه شد و خودشان در 
كنار شهردارى شروع كردند به رنگ آميزى جدو ل  ها، 
گلكارى، شست وشــوى معابر و.... طورى كه امروز 
چهره اين شهر با دوماه قبلش زمين تا آسمان فرق 

كرده است. 
اما تصوير امام جمعه اين شــهر كه خودش در كنار 
بقيه مردم و كارگران شــهردارى در حال بيل زدن و 
سروســامان دادن به باغچه هاى كنار خيابان است، 
بازخورد بيشــترى از اين كمپيــن در بين كاربران 
شبكه هاى اجتماعى داشــت. از صفحه هاى خبرى 
پربازديد گرفته تا چهره هاى مشهورى مثل محمدرضا 
زائرى، عكس حجت الاســلام جدايى را به اشتراك 
گذاشــتند و از او قدردانى كردنــد و دوباره همه را 
متعجب كــرد كه مگر امكان دارد يك امام جمعه با 
آن دبدبه و كبكبه بيايد وسط مردم و شروع كند به 
بيل زدن؟ درهرصورت اين اتفاق افتاده بود و صاحب 
كمپين از بيرون گــود نمى گفت كه لنگش كنيد. 
حجت الاســلام جدايى در مصاحبه اى در پاســخ به 
سؤال يك خبرنگار درباره اين كارش گفته بود: مردم 
دوست دارند مسئولان را همراه و كنار خود ببينند. 
امروز بزرگ ترين مشكل و معضل ما دورى مسئولان 
از مردم است و مردم حق دارند مسئولان را در جمع 

خود و همراه خود احساس كنند. 

ممنون كه جريمه ام كرديد!

جوشكارى در گرماى50 درجه

كمپينِ واقعى

حامد كمالى: اين روزها در اينستاگرام و توييتر و بقيه شبكه هاى اجتماعى، تصاوير برخى از امام جمعه ها 
دارد دست به دست مى شــود. از امام جمعه تبريز گرفته كه با تاكســى اين طرف و آن طرف مى رود و 
طرفدار فوتبال است تا امام جمعه شهرجلفا كه درخواست جوانان شهر را رد نمى كند و همراهشان يكى 
دو ساعتى واليبال بازى مى كند. در چندماه اخير اقدامات حجت الاسلام جدايى، ابراهيمى و موسوى در 
فضاى مجازى حســابى گُل كرد و تعريف كليشه اى را كه از امام جمعه در ذهنمان داشتيم، دچار چالش 

كرد. البته كه ليست امام جمعه هاى متفاوت و خاص خيلى طولانى تر از اين  حرف هاست. 

ســعدى و حافظ و خيام يا مراسم ولادت و شهادت امام هشتم(ع) و رحلت 
بيشتر از خيلى ماشين ها كار امــام(ره) رســانده؛ دوچرخه اى كه 

كيلومترى اروپا در سر دارد 14كرده و حالا سوداى سفر 14كرده و حالا سوداى سفر 14هزار 
عباس طاووسى پشت ميز تا بهانه خوبى باشد براى اينكه 
بنشيند...گفت وگــوى صفحــه مــردم 

15«عمو ابراهيم» و «حاج كاظم» «عمو ابراهيم» و «حاج كاظم» «عمو ابراهيم» و «حاج كاظم» 
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مردم

پيشنهاد  سفر

نگاهى كوتاه به بناى تاريخى مستوفى بشرويه
خانه اى براى تمام فصول
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در ميان همه آثار تاريخى شهر بشرويه كه كم هم نيستند، خانه قاجارى 
مستوفى به خاطر ســبك معمارى و اعيانى بودنش، اثرى خاص است. 
گويا اين عمارت متعلق به مأمور ماليات آن زمان شهر بشرويه  در استان 
خراسان جنوبى بوده و براى همين به نام مستوفى شناخته مى شود. سبك 
معمارى و بادگيرهاى زيبا و ساباطى(سايه بان) كه در جانب شمال شرقى 
اين سازه و تزيينات گچى در بخشهاى ديگر بنا از ويژگى هاى بارز  منزل 
مســتوفى است. از همه جالب تر اين كه اين خانه از سطح كوچه پايين تر 
ســاخته شده كه چند مزيت دارد: خاك حاصل از گودبرداري در ساخت 
خانه مورد اســتفاده قرار مي گيرد، در تابســتان و زمستان هواي داخل 
نسبت به بيرون مطلوب تر است، هدايت آب قنات به داخل خانه ها راحت تر 
امكان پذير بوده و همچنين در مقابل زلزله نسبت به خانه هاي ديگر داراي 

مقاومت بيشتري مي باشد. 
در ضلع شــرقى اين عمارت هم ايوانى بزرگ قرار دارد كه روى آن ســه 
بادگير عظيم 6مترى ساخته اند. بادگيرهايى كه گچبرى هاى فوق العاده 

رويشان، زيبايى آن ها را دوچندان كرده است. 

 چهارسو،چهارفصل
بعد از عبور از آستانه در ورودي وارد فضاي هشتي مى شويد كه انتهايش 
به دو مسير مى رسد. يك راهروي پر پيچ و خمي كه به اندروني خانه و به 
حياط مركزي متصل مي شود به گونه اي كه از هشتي به هيچ عنوان ديد 
به داخل خانه وجود ندارد و مسير ديگر كه به حوضخانه و قسمت بيروني 
بنا راه دارد. در قسمت هشتى بنا در كف فضا تورفتگى وجود دارد كه در 
دو طرف آن مجراهاى سفالي ديده مي شود. اين تورفتگي ها را به اين دليل 
ايجاد كرده اند كه شن و لاي موجود در آب قنات در اين قسمت ته نشين 

بشود و آب تميز به داخل حوضخانه هدايت شود.
در چهــار طرف حياط چهار فضا وجود دارد كه هركدام مناســب فصل 
خاصى اســت. فضاي ضلع شمالي بنا كه بيشــترين نور آفتاب را در روز 
مي گيرد و داراي ارتفاع كمي است، براي استفاده در فصل زمستان ساخته 
شده است. فضاي رو به روي آن كه كمترين نور را در طول روز مي گيرد و 
بيشترين ارتفاع را نسبت به ديگر اتاق ها و قسمت هاى بنا دارد و همچنين 
داراي حوض آب و كلاه فرنگي و بادگير است، ويژه فصل تابستان است. 
اتاق هاي موجود در ضلع شــرقي بنا كه در فصل پاييز از ظهر تا نزديك 
غروب آفتاب نسبتاً دائمي دارد،مخصوص نشيمن در پاييز است و اتاق هاي 
روبه روي آن در فصل بهار مورد استفاده قرار مي گرفته است. آشپزخانه يا 
مطبخ هم نزديك به فضاي زمستاني تعبيه شده تا ساكنين خانه در اين 

فصل كمترين مشكل را براي رفت و آمد داشته باشند. 

 پنجره مشبك گچى بى مثل و مانند
عنصر برجسته اين بنا گنبدخانه آن است كه در سقف رفيع آن انواع تزئينات 
رســمي  بندي و قطاربندي وجود دارد و درهاي چوبي با شيشه  هاي رنگي 
و گره  سازي شده با طرح هاي هندســي، قوس هاي رومي با نيم دايره  اي، 
رســمي بندي  ها و قطاربندي و گچبري  هايي به سبك فرنگي، ستون هاي 
تزئيني ايــوان اصلي و بخاري  هاي آن از ديگــر عناصر تزئيني مهم خانه 
مستوفى به شمار مى رود. نقطه اوج تزئينات در اين خانه، پنجره  هاي مشبك 

گچي گنبد حوضخانه اش است كه بعيد است نمونه  مشابهى داشته باشد.

گفت وگو با عباس طاووسى، دوچرخه سوارى 
كه از 17سال پيش از  دوچرخه اش كنده نشده و حالا سوداى سفر به اروپا را در سر  دارد

پيستِ 14هزار كيلومترى! 

 قصه ارتباط عباس طاووسى با دوچرخه 
از كجا شروع مى شود؟

اولين دوچرخه ام را 34سالگى خريدم، سال 79. 
آن موقع، زمين كشــاورزى مــا چند كيلومترى 
دورتر از بشــرويه بود و من سعى مى كردم براى 
رفتن ســر زمين از دوچرخه استفاده كنم. البته 
نگاه مردم بــه اين موضوع آن موقع خيلى خوب 
نبود. يعنى بعضى ها فكر مى كردند دوچرخه سوار 
شدن از ندارىِ طرف است. من ولى علاقه زيادى 
به دوچرخه داشــتم و همين هم باعث مى شــد 

بى خيال دوچرخه نشوم. 

 پس دوچرخه ســوارى شــما محدود 
مى شد به همين رفتن سر زمين و برگشتن 

و احيانا رتق و فتق امور عادى روزانه.
اوايل بله، ولى كم كم سفر با دوچرخه را شروع كردم. 

 ماجراى اين سفرها چطور شروع شد؟
مهرماه ســال 76، يعنى سه ســال قبل از اينكه 
دوچرخه بخرم، به خاطر علاقه زيادى كه به حافظ 
پيدا كرده بودم، تصميم گرفتم ســفرى به شيراز 
بروم. يادم هست در آن سفر اتفاق خوبى هم افتاد 
و بدون اينكه من بدانم، ســفرم با روز بزرگداشت 
حافظ همزمان شد. همين مسئله هم باعث شد 
كه بتوانم در برنامه ها و مراسمى كه براى اين روز 
در نظر گرفته بودند، شركت كنم و آن سفر برايم 
خاطره انگيز شود. اين بود كه دوباره تصميم گرفتم 
به شيراز ســفر كنم و سفر بعدى ام سه سال بعد 
مقدور شد. يادم هســت در سفر دوم به سرم زد 
ســال بعد كه مى خواهم براى شركت در برنامه 
بزرگداشــت به شــيراز بيايم، به جاى استفاده از 

ماشــين، خودم را با دوچرخه به شــيراز برسانم. 
در ابتدا به نظــر تصميم خوبى مى آمد، ولى بايد 
قبل از اين ســفر خودم را محك مى زدم تا ببينم 
توانايــى انجام ايــن كار را دارم يا نه. براى همين 
تصميم گرفتم مسير نزديك ترى را امتحان كنم 
و اين طورى بود كه اولين سفر من با دوچرخه از 

بشرويه تا مشهد پيش آمد.

 يعنى براى تست آمادگى در اولين سفر 
با دوچرخه به مشهد آمديد؟! نمى شد مسير 

كوتاهترى را انتخاب مى كرديد؟ 
فاصله بشرويه تا شيراز حدود 900 كيلومتر است، 
ولى من مى توانســتم با نصف همين راه خودم را 
به مشهد برســانم. پس فكر كردم كه اين مسير 
مى تواند تست خوبى باشــد. خلاصه آن سفر را 
شــروع كردم و با وجود خســته كنندگى، بسيار 

لذت بخش بود. 

 يعنى در اولين سفر از انتخاب مسيرتان 
پشيمان نشديد؟

نه. چون به نظرم اصلا لذت دوچرخه ســوارى به 
همين خستگى ها يا به عبارتى به از سر گذراندن 

همين خستگى هاســت. يعنــى وقتى مى بينى 
مســيرى را كه مى توانســتى با ماشين در چند 
ســاعت طى كنى، چند روز ركاب زده اى، حس 
بسيار خوبى پيدا مى كنى. البته كسى مى تواند اين 

حس را درك كند كه آن را تجربه كرده باشد. 

 و شــما اين حس را 17سال پيش تجربه 
كرديد.

بله. فروردين ماه ســال 1380 بود كه براى اولين 
بار سفر با دوچرخه را تجربه كردم و در طول چهار 
روز مسير بشرويه تا مشهد را ركاب زدم. بعد هم 
ســفرم به شيراز را از مشهد شــروع كردم و هزار 
و 300 كيلومتر ركاب زدم. همين سفر هم براى 
من شروعى براى سفرهاى بعدى ام بود؛ سفر براى 
بزرگداشت خيام و سعدى و فردوسى، سفر براى 
شركت در مراسم ارتحال امام خمينى(ره)، سفر به 
جمكران براى مراسم نيمه شعبان، سفر به مشهد 
براى شــركت در مراسم شــهادت و ولادت امام 
رضا(ع) و خلاصه خيلى سفرهاى ديگر. از همان 
سال هم به طور مستمر در اين مراسم ها شركت 

داشته ام.
 پس هر مناسبت براى شما انگيزه اى شد 

براى يك سفر جديد.
دقيقا. يعنى وقتى فكر مى كردم كه دوســت دارم 
براى فلان مراســم در فلان شهر باشم، با خودم 
مى گفتم كه چرا همين مسير را با دوچرخه نروم؟ 
اين طورى هم يك حركت نمادين بود و هم يك 
حركت ورزشى تا يادآورى كنم كه دوچرخه وسيله 

مهمى است اما ما از آن غفلت كرده ايم.

 شما در سفرهايتان از دوچرخه استفاده 
روزمره هم همين طور  زندگى  در  مى كنيد. 

است يا بيشتر ماشين سوار هستيد؟
الان كه ماشين ندارم، ولى زمانى هم كه داشتم، 
بيشتر خانمم از ماشــين استفاده مى كرد. خودم 
هميشــه دوچرخه را ترجيح مى دهم. علتش هم 
اين اســت كه اولا دوچرخه حال خوبى برايم به 
وجــود مى آورد و علاوه بر اين چون من عاشــق 
طبيعت هســتم، اين فرصت را بــه من مى دهد 
كه به جاده بزنــم و از طبيعت لذت ببرم. اصلا با 
دوچرخه ســوارى انگار بهتر مى شود ديدنى ها را 
ديد. يعنى مثل ماشين نيست كه سريع بگذريم 
و خيلى از چيزهايى را كه در مســير سفر هست، 
آن طور كه بايد و شــايد نبينيم. براى همين هم 

وقتى با دوچرخه به جاده مى زنم، به وجد مى آيم و 
بيشتر نگاهم به آسمان است تا زمين. 

 به نظر مى رسد كه فرهنگ دوچرخه سوارى 
فرهنگ رو به رشدى هم هست.

بله. مثلا مــن قبلا خيلى نمى ديدم كه كســى 
با دوچرخه ســفر كند، ولى همين سال قبل كه 
براى بزرگداشت فردوســى رفته بودم، چهار نفر 
دوچرخه ســوار ديگر را هم ديدم كه دو تايشان از 
هرات و دو تاى ديگر از تهران تا مشــهد را ركاب 
زده بودند. از همين بشرويه هم امسال چندين نفر 
تا كربلا با دوچرخه رفتند. اين يعنى توجه تعدادى 
از افراد جامعه ما به دوچرخه و ســفر با آن جلب 
شده. حتى من خودم تا همين امروز براى 50 نفر 

از دوستانم دوچرخه حرفه اى سفارش داده ام. 

 غير از اين حتما در اين سفرها با افرادى 
هم برخورد داشــته ايد كه روى شما تأثير 

گذاشته باشند. درست است؟
خب من در ســفرهاى مختلف با افــراد زيادى 
برخورد داشــته ام كه مى توانند الگوى من باشند، 
ولى يادم هســت دو ســال قبل كه براى رحلت 
امام(ره) رفته بودم، دوچرخه سوارى را ديدم كه با 
يك پا تا تهران ركاب زده بود. در يكى از سفرهاى 
ديگر هم مردى را ديدم كه با ويلچر از همدان به 
شيراز آمده بود و مى خواست در ادامه مسيرش به 
مشــهد برود. خب ديدن اين آدم ها خيلى من را 
تكان داده. چون تا قبل از آن گاهى فكر مى كردم 
دارم كار بزرگى انجام مى دهم كه مثلا از مشهد تا 
شيراز را ركاب مى زنم، اما با ديدن اين افراد متوجه 

شدم كه كار من خيلى هم بزرگ نيست. 
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 مردم/ عباسعلى سپاهى يونسى   عباس طاووسى مى توانست يك 
52ساله معمولى باشد، با موهايى كه يك دست به سفيدى نشسته و 
او را مسن تر از آنچه هست نشان مى دهد. او اما سال ها پيش تصميم 
گرفت كه شبيه آدم معمولى ها نشود، تصميم گرفت كه سخت كلاه 
دوچرخه سوارى را زمين بگذارد، سخت از زين پياده شود و خلاصه 
سخت يك جا بنشيند. براى همين هم نمى شود او را بدون دوچرخه 

كورسى اش ديد؛ دوچرخه اى كه نزديك ترين رفيق اوست و او را تا 
بزرگداشت سعدى و حافظ و خيام يا مراسم ولادت و شهادت امام 
هشتم(ع) و رحلت امام(ره) رسانده؛ دوچرخه اى كه بيشتر از خيلى 
ماشين ها كار كرده و حالا سوداى سفر 14هزار كيلومترى اروپا در 
سر دارد تا بهانه خوبى باشد براى اينكه عباس طاووسى پشت ميز 

گفت وگوى صفحه مردم بنشيند.

 شما برنامه اى داريد براى ركاب زدن دور 
اروپا. از اين طرح بگوييد و از اينكه چه هدفى 

را از اين كار دنبال مى كنيد؟
پس از سفرهاى متعدد، مدتى است در تلاشم كه 
مسير 14هزار كيلومترى تا كشورهاى اروپايى را با 
دوچرخه طى كنم. هدفم هم اين است كه شهرم 
(بشرويه) را به عنوان يك شهر متفاوت به اروپايى ها 
معرفى كنم و از ايــن طريق جاذبه هاى فرهنگى 
شهرم را بشناسانم. قرار است اين سفر از خراسان 
جنوبى شروع شده و از طريق مرز بازرگان به سمت 
اروپا ادامه پيدا كند. زمانى هم كه براى سفر در نظر 
گرفته ام حدود 15 ماه اســت. البته قرار بود ادارات 
استان از ســفرم حمايت كنند و جلسه اى هم در 
همين زمينه برگزار شد، ولى متاسفانه اين برنامه 

همزمان شد به جريان نوسانات ارزى و تحريم ها.

 و اگر حمايت نشديد چه مى كنيد؟
باز هم به سفرم خواهم رفت. روياى من اين است 
كــه دور اروپا را ركاب بزنــم و راهش را هم پيدا 
مى كنــم. ايمان دارم كه دير يــا زود اين رويا را 
عملى خواهم كــرد، چون با همه وجود به انجام 

آن تصميم گرفته ام. 
البته اگر مسئولان استان حمايت كنند زودتر 

سفرم را شروع خواهم كرد، 
اما اگر حمايتــى نكردند خودم 
دســت به كار مى شــوم. به قول 

مولانا: «ســايه حق بر سر بنده 
بود/ عاقبت جوينده يابنده 
كه  پيغمبر  گفــت  بود/ 
چون كوبى درى /عاقبت 

زان در برون آيد سرى»

چه حمايت كنند و چه نكنند، سفر 14هزار كيلومترى ام را آغاز مى كنم

ايستگاه «بشرويه شناسى» در قلب اروپا!
سال 1386 بود و داشتم براى بزرگداشت سعدى 
با دوچرخه به شيراز مى رفتم. به صحراى طبس 
رســيدم، همان محدوده اى كه هواپيماهاى 
آمريكايــى در واقعــه طبــس زمين گيــر 
شــده بودند. حدود پنــج كيلومترى تا 
استراحتگاهم مانده بود كه يك دفعه 
طوفان شن شروع شــد. صداهاى 
وحشــتناكى مى آمد. هوا به طرز 
وحشتناكى سياه شــده و آن  قدر 
طوفان شديد بود كه گمان كردم 
تا مــرز ســكته پيش 
تجربــه  رفتــه ام. 
شــدن  رو  روبه 
بــا طوفــان را 
هم نداشــتم و 

در آن موقعيت نمى توانستم كارى انجام بدهم، 
غير از اينكه با همه زورى كه داشتم بچسبم به 
دوچرخه ام. احســاس مى كردم 10 نفر همزمان 
دوچرخه را مى كشــند و من هم بايد به تنهايى 
آن را نگه دارم. از طرفى نه مى توانستم چشمانم 
را باز كنم، نه دهنم را. در آن وضعيت ترســناك 
احساسم اين بود كه دارم زنده به گور مى شوم. از 
خدا خواستم كمكى برساند. يك دفعه شعر حافظ 
از ذهنم گذشــت كه: «اى دل ار سيل فنا بنياد 
هســتى بركند / چون تو را نوح است كشتيبان 
زطوفان غم مخور» با يادآورى اين شعر روحيه ام 
زمين تا آســمان تغيير كرد. خوشبختانه همان 
لحظه هم يك تريلى از راه رســيد و به ترفندى 
توانســتند من را نجات بدهند. بعد هم من را تا 

ايستگاه بعدى رساندند.

درست جايى كه آمريكايى ها گرفتار شده بودند، زمين گير شدم

مدد حضرت حافظ در طوفان شن!
ش رسانده بودند 

شروى ها به گوش
شرويه پيدا كرديم. ب

س طاووســى را در سفر ب
عبا

س آقا هم 
شرويه. عبا

ت ب
ت و گو با آدم هاى متفاو

س آمده اند براى گف
كه بچه هاى قد

ب توى ايوان جنوبى 
ت 11 ش

ش را رسانده بود اقامتگاه ما. عباسعلى سپاهى ساع
خود

س طاووسى، در حالى كه هر دو لرز مى زدند 
ت روبه روى عبا

ســ
ش

حياط اقامتگاه ن
شيد و 

ت 12 و نيم طول ك
ت و گو اما تا ساع

ش به جا نبود. گف
از ســرما و عباسعلى حال

ت و گو را 
ت و آمد، ولى گف

عباسعلى در حالى كه ســه چهار بارى به خاطر دل درد رف
ت و گويى با يكى ديگر 

ت و گوى ديگرى برپا بود؛ گف
ف هم گف

ت. اين طر
نيمه كاره نگذاش

پ خواهد شد. 
شروى ها كه احتمالا آن هم به زودى درهمين صفحه چا

از ب

اينورِ ميز

باز هم به سفرم خواهم رفت. روياى من اين است 
كــه دور اروپا را ركاب بزنــم و راهش را هم پيدا 
مى كنــم. ايمان دارم كه دير يــا زود اين رويا را 
عملى خواهم كــرد، چون با همه وجود به انجام 

البته اگر مسئولان استان حمايت كنند زودتر 
سفرم را شروع خواهم كرد، 

اما اگر حمايتــى نكردند خودم 
دســت به كار مى شــوم. به قول 

مولانا: «ســايه حق بر سر بنده 
بود/ عاقبت جوينده يابنده 
كه  پيغمبر  گفــت  بود/ 
چون كوبى درى /عاقبت 

با دوچرخه به شيراز مى رفتم. به صحراى طبس 
رســيدم، همان محدوده اى كه هواپيماهاى 
آمريكايــى در واقعــه طبــس زمين گيــر 
شــده بودند. حدود پنــج كيلومترى تا 
استراحتگاهم مانده بود كه يك دفعه 
طوفان شن شروع شــد. صداهاى 
وحشــتناكى مى آمد. هوا به طرز 
وحشتناكى سياه شــده و آن  قدر 
طوفان شديد بود كه گمان كردم 
تا مــرز ســكته پيش 
تجربــه  رفتــه ام. 
شــدن  رو  روبه 
بــا طوفــان را 
هم نداشــتم و 
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آگهی تغییرات ش�رکت معرق س�ازان شرق شرکت سهامی خاص به 
شماره ثبت 43600 و شناسه ملی 10380595840

به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 1397/08/05 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقای 
حسین رکنی به سمت مدیر عامل ونائب رییس هیئت مدیره کد ملی: 0938803883 
و خانم ش��یرین روبراهان به سمت رییس هیئت مدیره کد ملی: 0933949650 و خانم 
بتول ناصری س��رایدار به س��مت عضو هیئت مدیره کد ملی: 0939166501 برای مدت 
دوس��ال انتخاب ش��ده اند . -کلیه اوراق و اس��ناد بهادار و تعهد آور رسمی و بانکی با 
امضاءمنفرد مدیرعامل یا منفرد رییس هیئت مدیره به همراه مهر شرکت معتبر خواهد 

بود. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی 

اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری مشهد )300500(
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آگهی تغییرات اتحادیه بازرگانی شرکتهای تعاونی مصرف کارکنان دولت در استان 
خراسان شرکت تعاونی به شماره ثبت 3876 و شناسه ملی 10380197720

به اس��تناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی س��الیانه مورخ 1396/04/21 و نامه شماره 
105796 مورخ96/6/2 اداره تعاون کار و رفاه اجتماعی مشهد تصمیمات ذیل اتخاذ شد 
: 1 - آق��ای رمضان رحمتی به ش��ماره مل��ی 0828319121 و آقای امین بهش��تی تبار به 
شماره ملی 0943683602 و سید محمدرضا منصوری آل یاسین کد ملی 0931550726 
به س��مت بازرس��ان اصلی و آقای رضا مقدم به ش��ماره مل��ی 0870321404 به عنوان 
بازرس علی البدل برای یک س��ال مالی انتخاب گردیدند. 2 - صورتهای مالی 1395 به 

تصویب رسید.
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی

 اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری مشهد )300540(

آگهی دعوت سهامداران برای شرکت در 
جلسه مجمع عمومی به طور فوق العاده 

شرکت آریان خودرو سازان طوس  به شماره 
ثبت 30779 و شناسه ملی 10380460110

جلس��ه پنجش��نبه ، مورخ 97/9/22 س��اعت 14 
در محل تصفیه ش��رکت واقع در مش��هد – رضا 
ش��هر – دلاوران 19 – مجتمع چش��م انداز – بلوک 
آفتاب – واحد 807 برگزار و دس��تور جلس��ه به 

شرح زیر می باشد : 
1- گزارش مدیر تصفیه  2- بررسی درخواست 
استعفا پیرو استعفاهاى مکرر رسمی و شفاهی 
و غیر رس��می مدیر تصفیه و عن��د الزوم تایید 

آن 3- تعیین مدیر تصفیه جدید 
مدیر تصفیه
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آگه�ی تغییرات ش�رکت توریس�ت توس 
شرکت سهامی خاص به شماره ثبت 752 

و شناسه ملی 10380090668
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی سالیانه 
مورخ1397/04/05 به اس��تناد نامه ش��رکت 75
972/128/11مورخ1397/05/02س��ازمان میراث 
فرهنگ��ی صنایع دس��تی و گردش��گری خراس��ان 
رضوی تصمیمات ذیل اتخاذ شد : صورتهای مالی 
منتهی به1396/12/29 مورد تصویب قرار گرفت. 
روزنامه اطلاعات و قدس به عنوان روزنامه کثیر 
الانتش��ار تعیین گردیدند. موس��ه حسابرس��ی و 
بازرس��ی مفی��د راهبر به عنوان بازرس ش��رکت 

برای مدت یک سال مالی انتخاب گردید. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی 

اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری مشهد )300502(
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خبر

در برنامه جديد مجله تلويزيونى «زاويه» صورت مى گيرد
نقد و بررسى 

« سند الگوى اسلامى ايرانى پيشرفت» 
انديشه: برنامه «زاويه» در قسمت شانزدهم از سرى جديد آن كه ساعت 
21 امشــب از شبكه چهار ســيما پخش مى شود، نشســت دوم خود با 
موضوع «بررســى سند الگوى اسلامى ايرانى پيشرفت» را برگزار  مى كند و 
قرار اســت دكتر هادى اكبرزاده، عضو شوراى عالى مركز الگوى اسلامى 
ايرانى پيشرفت، به عنوان نماينده و مدافع سند الگوى پيشرفت به سؤالات 
و انتقــادات ديگر ميهمان برنامه، دكتر عادل پيغامى، اســتاد دانشــگاه 
امام صادق(ع) پاسخ دهد. اين در حالى است كه برنامه هفته گذشته «زاويه» 
نيز به همين موضوع اختصاص داشت و بنا بر اعلام توليدكنندگان برنامه، با 
وجود دعوت از مسئولان سند، نماينده اى از سوى «مركز الگوى پيشرفت» 
در برنامه حضور نيافت. در آن برنامه انتقادات صريحى به شيوه تدوين سند 
الگوى پيشرفت مطرح شد. دكتر پورعزت انتقاداتى را پيرامون كارشناسى 
نبودن روند طراحى ســند و عدم اســتفاده از ظرفيت نخبگان دانشگاهى 
مطرح نمود و دكتر ذوالفقارزاده ضمن برتر دانستن اين سند نسبت به اسناد 

قبلى جمهورى اسلامى، بخش هاى مختلف آن را نيازمند تكميل دانست.

توسط مؤسسه پژوهشى فرهنگى انقلاب اسلامى
نشست «فرهنگ و انقلاب اسلامى؛ رويش ها و 

دستاوردها» برگزار مى شود
انديشــه: نشســت تخصصى «فرهنگ و انقلاب اســلامى؛ رويش ها و 
دســتاوردها» توسط مؤسسه پژوهشى فرهنگى انقلاب اسلامى وابسته به 
دفتر حفظ و نشــر آثار رهبر انقلاب برگزار مى شود. محتواى اين نشست 
كه صبح پنجشــنبه 8 آذرماه به نشانى «تهران، خيابان جمهورى، خيابان 
دانشگاه جنوبى، پلاك 1» بر پا خواهد شد، از اين قرار است: «تحليل كلان 
از پيروزى در جنگ فرهنگى»؛ رضا غلامى / «رويش هاى فكرى عصر انقلاب 
اسلامى»؛ حسن رحيم پور ازغدى / «ابعاد تمدنى انقلاب اسلامى و مقايسه 
آن با نهضت هاى چند قرن اخير»؛ موسى نجفى / «انقلاب اسلامى و جهش 
علمى و فناورى»؛ منصور كبگانيان / «موفقيت هاى گفتمانى در ســاحت 
فرهنگ طى 4 دهه گذشته»؛ على ذوعلم / «پيشرفت هاى رسانه اى جمهورى 
اسلامى ايران طى 40 سال گذشته»؛ حسين رضى / «تأثير انقلاب اسلامى 
در ارتقاى فرهنگ عمومى»؛ على انتظارى / «رويش ها و دستاوردهاى هنرى 
انقلاب اســلامى»؛ وحيد جليلى / «انقلاب اسلامى و تحولات جهانى»؛ نادر 
طالب زاده / «اوج گيرى شعر و ادبيات در عصر انقلاب اسلامى»؛ محمدمهدى 

سيار / «محك دين دارى در جامعه ايرانى»؛ فرزاد جهان بين.

 هدف انقلاب اسلامى
تصرف در جامعه جهانى براى دگرگونى

انقلاب ما، يــك انقلاب ضد اســتعمارى و ضد 
استبدادى اســت و ترديدى نيســت كه به اين 
مقاصد رســيده ايم؛ هر كــدام از اين ها يك گام 
بسيار بزرگ است كه مبتنى بر تجربه هاى تاريخى 
جامعه ايمانى ما شكل گرفته است. غلبه بر نظام 
استبدادى كار آســانى نيست. مى دانيد كه براى 
اين مسير پيشنهادهاى ديگرى هم بود؛ پيشنهاد 
جنگ مســلحانه به روش هاى ماركسيســتى يا 
مبارزات پارلمانتاريستى؛ اما امام(ره) با يك طراحى 

جديد انقلاب را به پيروزى رساندند.
انقلاب اســلامى در مبارزه با نظام اســتعمارى 
هم موفق بود. كســانى كه نحوه نفوذ دشــمن را 
بخصوص در دوران اســتعمار مدرن مى شناسند، 
مى دانند كه اين يك پيروزى شگفت انگيز بود؛ ولى 
بــه نظر من اين پيروزى ها با وجود اينكه بزرگ و 
مهم هستند، هدف اصلى انقلاب اسلامى نيستند؛ 
هدف اصلى انقلاب اســلامى تصرف در مقياس 
جامعه جهانى براى يك دگرگونى اســت. مرحوم 
آقاى عســكراولادى نقل كردند كــه در ابتداى 
نهضت، امام(ره) فرموده بودند، ما مى خواهيم يك 
كار بزرگ انجام دهيم؛ ما مى خواهيم تصرفى در 
كشور و در دنياى اسلام و در جهان بكنيم و اين ها 

مقدمه ظهور حضرت بقيه االله(عج) است.
امــام در پيام دوم فرورديــن 1368 به مهاجران 
جنگ تحميلى هم فرمودند كه مســئولان بايد 
به فكر ملت باشــند و بايد سعى كنند مشكلات 
را حل كنند، ولى از آن طرف به مردم بزرگوار هم 
توصيه مى كنند مراقب باشند مطالباتى نكنند كه 
مســئولان وادار شوند از آرمان هاى بزرگ انقلاب 
براى دســتيابى به اين اهداف كوتاه مدت دست 
بردارند. در ادامه مى فرماينــد، انقلاب ما مقدمه 
انقلاب جهانى حضرت بقيه االله(عج) است و در اين 
مسير گيرم كه همه بسيجى هاى دنياى اسلام را به 
چوبه دار بكشند، گيرم كه نواميس ما را به اسارت 

ببرند و....

 حيات مجدد اسلام به بركت انقلاب اسلامى
آيا ما در مسير اين آرمان به پيش رفته ايم يا نه؟ 
من دو سه دســتاورد كوچكش را بيان مى كنم. 
تحليل من اين اســت كه عامل اصلى فروپاشى 
ماركسيسم و پايان عمر تاريخى اين مكتبى كه با 
صداى بلند اعلام مى كرد دين افيون ملت هاست، 
انقلاب اســلامى اســت؛ گرچه تحليل هاى غلط 
مى خواهد عامل اصلى را جنگ سرد معرفى كند. 
من نمى گويم جنگ سرد نقشى نداشت، اما عامل 

اصلى انقلاب اسلامى بود.
اثر دوم انقلاب اسلامى كه هيچ كس نمى تواند آن 

را انكار كند، حيات مجدد اسلام و جامعه مسلمين 
اســت؛ به طورى كه اسلام در مقياس يك تمدن 
جهانى تأثيرگذار شــد. بعد از فروپاشى شوروى و 
پايان عمر رسمى ماركسيسم و دوگانه ليبراليسم 
و كمونيسم، دو نگاه در جهان سر برداشت؛ يكى 
نظريه اى كه پايان تاريخ را مطرح كرد و گفت: با 
حذف كمونيســم و سوسياليسم، ايدئولوژى برتر 
ليبراليســم مى شــود و فراتر از اين چيزى براى 
بشريت وجود ندارد - هرچند صاحب اين نظريه 
در صحبت هــاى اخيرش از اين حرف برگشــته 
است - و نظريه رقيبش كه برخورد تمدن ها بود و 
مبناى عمل غرب قرار گرفت. بر اساس اين نظريه، 
تمدن ها در حال احيا شدن هستند؛ مهم ترين شان 
هم تمدن غرب از جنس ليبرال دموكراســى به 
ليدرى آمريكا و تمدن اســلامى به رهبرى ايران 
اســت و اين دو تمدن، دو رقيب و دوگانه اصلى 
جامعه جهانى بعد از فروپاشى ماركسيسم هستند. 
بر اين اســاس آن ها، يك جنگ تمام عيار نرم و 
سخت را عليه دنياى اســلام طراحى كردند كه 
نمونه اش حمله به دنياى اســلام بر اساس حادثه 
11 سپتامبر بود كه خودشان براى آمادگى فضاى 

روانى جهان طراحى كردند.

 غلبه فرهنگى انقلاب در داخل دنياى اسلام
امروز حدود 17 ســال از آن زمان مى گذرد. طرح 
آن ها اين بود كه بيايند ما را محاصره كنند و انقلاب 

اسلامى را در همان نقطه كانونى سركوب كنند. 
بصراحت هم اعلام كردند كه ايران محور شرارت 
است. شرارت يعنى چه؟ يعنى آن جاده يكطرفه اى 
را كه غرب براى عرفى كردن حيات بشــر و كنار 
گذاشتن آموزه هاى دينى و وحى درست كرده بود، 
امام(ره) كور كرد و مقابل بشــريت مسير ديگرى 
باز كرد و گفت مى شــود دنبال عدالت و آزادى و 
كرامت بــود، دين دار هم بود. آن ها هزينه كردند، 
ولى جبهه اســلام و جبهــه مقاومت در منطقه 
قوى تر شــد و هم غرب ضعيف شد، هم جريان 
غرب گرا. يكــى از طرح هايى كه غرب،  بخصوص 

آمريــكا، در يكى دو دهه اخيــر دنبال كرده، اين 
است كه دنياى اســلام را بين دوگانه خشونت و 
سازش مخير كند؛ كه آقايان اسم سازش را اعتدال 
مى گذارند؛ يعنى يك اسلام سازشكار، اسلامى كه 

هيچ ادعايى ندارد و با جهان غرب مى سازد.
يكى از بركات انقلاب ما اين بود كه چهره واقعى 
اسلام سلفى و اسلام غرب گرا را برملا كرد. در واقع 
يك غلبه فرهنگى هم در درون دنياى اســلام به 
وجود آمده اســت. به نظر مــن امام كه فرمودند 
آمريكا هيچ غلطى نمى تواند بكند، منظورشــان 
همين بود. در عالم اختيار، خداى متعال به آن ها 
هم اختيار داده است؛ اما اگر شما مقاومت كنيد، 
پيروز خواهيد شد. بنابراين، تلقى بنده اين است 
كه ما بــه مقصد خود نزديك مى شــويم؛ منتها 
حركت هاى بزرگ تاريخى، زمان خود را نياز دارد.

   انقلاب اسلامى و فروپاشى ليبرال دموكراسى
امام مفهوم قدرت را در جهان به هم زد و مفهوم 
جديدى از قدرت نرم ايجاد كرد كه بر اساس آن، 
ملت هاى فاقد قــدرت نظامى هم صاحب قدرت  
هستند. غرب نمى تواند اين مسئله را تحمل كند و 
مى خواهد مفهوم قدرت را به دوران سابق برگرداند 
و دوباره خودش قدرت بى رقيب شود؛ عده اى هم 

اين را قبول كردند. 
متأسفانه از وقتى كه ما پاى ميز مذاكره با آمريكا 
نشســتيم و او را به حســاب آورديم، امپراتورى 

خبرى شان را به راه انداختند كه جمهورى اسلامى 
تسليم شد و سلاح خود را زمين گذاشت؛ بعد هم 
براى ما رقيب تراشى كردند. در سازمان ملل گفتند 
كه رقيب ما، روســيه و چين هســتند و ايران و 
كره شمالى دو ياغى منطقه اى هستند. مى خواهند 
اين را به جهان القا كنند و دوگانه اســلام و غرب 

را بشكنند.
همان طــور كه رهبــر معظم انقلاب اســلامى 
فرمودند، بركت بعدى انقلاب اسلامى حركت به 
سمت فروپاشى ليبرال دموكراسى است. ليبرال 
دموكراســى به بركت انقلاب اسلامى و به خاطر 
مقاومت ما، مجبور شد آن روى خشن خود را به 
جهان نشان دهد. روزى كه دستگاه نفاق، تزوير را 
كنار بگذارد و آشكار در ميدان بيايد، روز فروپاشى 

او و روز نابودى قدرت نرم اوست.

 نسل آماده شهادت
 دستاورد بزرگ انقلاب اسلامى

يكى از دســتاوردهاى مهم ما همين نسل جديد 
فرهيخته اى اســت كه بسيار توانا هستند؛ هم بر 
علوم و تكنولوژى روز مسلط هستند، هم بشدت 
متعلق به ارزش هاى دينى هستند و من يقين دارم 
آينده در اختيار اين هاست. نسلى كه دنياى مدرن 
را مى فهمد، ولى احساس حقارت نمى كند. جهان 
غرب را به خوبى مى شناسد؛ از مبانى ايدئولوژيك 
و فلسفى، تا انقلاب علمى و صنعتى، از ساختارهاى 
پيچيده جهانى اش، تا اسناد فرادستى و بين المللى، 
همه را مى شناسد ولى تواضع نمى كند. اين نسل 

است كه دنيا را به هم خواهد ريخت.
نسلى كه آماده شــهادت است و من با قاطعيت 
مى گويم، هيــچ دوره اى در دوران غيبت، اين قدر 
نيرو پاى ركاب و آماده شهادت وجود نداشته است. 

 جريان غرب گرا؛ آسيب اصلى انقلاب اسلامى
اما راجع به آسيب شناســى؛ آسيب اصلى انقلاب 
اسلامى، تحقيرشدگى در مقابل غرب است. همين 
غرب گراهايــى كه اگر نماز هم بخوانند دلشــان 
سمت نيويورك است، چون قبله شان آنجاست و 
با صداى بلند هم اين را اعلام مى كنند؛ همين ها 

اصلى ترين آسيب جامعه اسلامى هستند.
آسيب ها در مقابل دســتاوردها كوچك هستند
 - البته جامعه مؤمنان يك آسيب هم داشته باشد 
زياد اســت - و ريشه اين آسيب ها هم غرب گراها 
هستند. غرب گراها بايد بپذيرند كه مدل هايشان 
جواب نداده است. اين نشان عظمت ملت ماست 
كه در مقابل غرب تحقير نشد. ما بايد به قله علم 
برسيم و آن را مسخر خودمان كنيم. بايد تمدن 
غــرب را در جهاز هاضمه فرهنگ اســلام هضم 

كنيم؛ فرهنگ اسلام ظرفيت اين هضم را دارد.

انديشه

 انديشه  «40 سال از پيروزى انقلاب اسلامى گذشته است. براى اينكه 
ببينيم انقلاب ما به مقاصدى كه داشته رسيده است يا نه، جا دارد هم 
دستاوردهاى آن را مورد محاســبه و توجه قرار دهيم و هم يك نگاه 
آسيب شناســانه به اين 40 سال داشته باشيم؛ ضعف ها را بشناسيم و 
با يك برنامه روشــن براى رفع آن ها اقدام كنيم». اين مقدمه آيت االله 
سيدمحمدمهدى ميرباقرى براى ورود به بحثى بود كه در مراسم سومين 
سالگرد شهادت محمدرضا دهقان توســط ايشان ارائه شد؛ مراسمى 

كه به همت مجتمع آموزشــى امام صادق(ع) برگزار شده بود. رئيس 
فرهنگستان علوم اسلامى قم معتقد اســت: «دشمن با تمام توان از 
طريق امپراتورى رسانه اى و به وسيله شبكه غرب گرايان تلاش مى كند 
انقلاب اسلامى را شكست خورده و نافرجام معرفى كند؛ تلاش مى كند 
دستاوردها را كوچك و آسيب ها را بزرگ نمايى كند و متأسفانه بسيارى 
از انقلابيون و طرفداران انقلاب در برابر موج هاى اجتماعى كه توســط 
دشمن و شبكه همراهان داخلى او ايجاد مى شود، دچار انفعال مى شوند».

برش

يكى از دستاوردهاى مهم ما همين 
نسل جديد فرهيخته اى است كه 
بسيار توانا هستند؛ هم بر علوم و 
تكنولوژى روز مسلط هستند، هم 
بشدت متعلق به ارزش هاى دينى 
هســتند. نســلى كه دنياى مدرن 
را مى فهمد، ولى احســاس حقارت 
نمى كند. اين نسل است كه دنيا را 

به هم خواهد ريخت

آيت االله سيد محمد مهدى مير باقرى نسل جديد را از دستاوردهاى انقلاب اسلامى در آستانه چهل سالگى مى داند

جوانان آماده شهادت؛ نسلى كه دنيا را به هم خواهد ريخت...



 مصلح بازى با ماشين سازى را 
از دست داد

ورزش: مدافع چپ تيم فوتبال پرسپوليس بازى برابر ماشين سازى 
تبريز را از دست داد.

ديدار تيم هاى ماشين ســازى و پرســپوليس در هفتــه چهاردهم 
مسابقات ليگ برتر فردا در ورزشگاه بنيان ديزل برگزار خواهد شد.

شايان مصلح مدافع چپ تيم فوتبال پرسپوليس به دليل كشيدگى 
عضله و مصدوميت در اين ديدار غايب خواهد بود و  برانكو اعلام كرد 
به دليل اينكه مصدوميت مدافع تيمش شديدتر نشود از او در اين بازى 

استفاده نخواهد كرد. 

تشكيل پرونده كى روش و برانكو 
در كميته اخلاق فدراسيون 

ورزش: رئيس كميته اخلاق فدراســيون فوتبال از تشكيل پرونده 
كارلوس كى روش و برانكو ايوانكوويچ در اين كميته خبر داد.

كارلوس كى روش ســرمربى تيم ملى فوتبال و برانكــو ايوانكوويچ 
سرمربى پرسپوليس بارها مستقيم يا غيرمستقيم عليه يكديگر موضع 
گرفته و باعث ايجاد تنش در فوتبال ايران شده اند. در اين ميان، كميته 
اخلاق فدراسيون فوتبال تاكنون واكنشى به اين موضوع نداشته و به 

صورت رسمى اعلام موضعى در اين باره نكرده است.
مرتضى تورك رئيس كميته اخلاق در گفت وگو با تسنيم در اين باره 
گفت: در حال رصد رفتارهاى كى روش و برانكو هستيم. پرونده آن ها 
را در كميته اخلاق تشكيل داده ايم، اما اقدام خاصى مبنى بر احضار آن 
ها نكرده ايم. مى خواهيم ببينيم تا كجا مى خواهند پيش بروند و سپس 
اقدام كنيم.وى در مورد اينكه برخى ها اعتقاد دارند كه فدراسيون يا 
كميته اخلاق نمى تواند به اظهارات كى روش ورود كند، گفت: چنين 

چيزى نيست و براى هر دو نفر پرونده تشكيل داده ايم.

پرسپوليسى ها اعتصاب را شكستند
ورزش: بازيكنان پرسپوليس اعتصاب را شكســته و ديروز تمرين 
كردند. بازيكنان پرسپوليس كه روز دوشنبه به خاطر مسائل مالى و 
عواملى ديگر حاضر به تمرين نشده بودند، ديروز با حضور در ورزشگاه 

شهيد كاظمى زير نظر برانكو تمرين كردند.

بازگشت منتظرى به تمرينات استقلال
ورزش: پژمان منتظرى پــس از مدت ها مصدوميــت به تمرينات 

گروهى استقلال بازگشت.
تمرين ديروز استقلال از ساعت 12 در مجموعه صنايع دفاع برگزار 
شد.پژمان منتظرى، مدافع مصدوم استقلال ديروز پس از مدت ها در 

تمرين گروهى آبى پوشان شركت كرد.

فرصت به «تاج» تا پايان جام ملت هاى آسيا
ورزش: پيشكسوت باشگاه پرسپوليس گفت كه تا پايان جام ملت ها 

به مهدى تاج فرصت داده شده است.
على پروين در حاشيه جلسه علنى صبح ديروز مجلس شوراى اسلامى 
در جمع خبرنگاران درباره  اجراى قانون منع به كارگيرى بازنشستگان 
و ايجاد حواشــى اجراى اين قانون در بخش ورزش، گفت: آقاى تاج 
خيلى خوب كار كرده، ولى متأسفانه اين قانون بايد اجرا شود. البته 
اگر ايشان بماند بد نيست و فكر مى كنم تا بعد از جام ملت ها به ايشان 
فرصت دادند كه استعفا بدهند يا بروند.وى اضافه كرد: آقاى گرشاسبى 
هم خوب كار كرده ولى ايشان هم بايد بروند. به نظرم اگر نيروى جوان 
هم بيايد خوب اســت؛ نيرويى كه دنبال كار بدود نه اين كه 10 نفر 

بدوند و ايشان فقط دستور دهند.

شيطنت چند رسانه عربى 
عليه فوتبال ايران

ورزش: چند رسانه عربى از هشــدار جدى فدراسيون بين المللى 
فوتبال (فيفا) به ايران درباره حضور زنان در ورزشــگاه ها سخن به 
ميان آوردند، اين رسانه ها تاكيد دارند در صورت عدم حضور بانوان 

در ورزشگاه ها، فوتبال ايران به حالت تعليق در خواهد آمد.
سايت عربى كوره و همچنين سايت الحرة نوشتند كه شوراى حقوق 
بشر فدراســيون بين المللى فوتبال به ايران هشدار داده كه به زنان 
اجازه دهند كه در ورزشگاه ها حضور پيدا كنند در غير اين صورت 
فيفا را وادار به اعمال تحريم ها بر فوتبال ايران خواهد كرد.شوراى 
مشورتى حقوق بشر فيفا از فدراسيون جهانى فوتبال خواسته است 
كه ضرب الاجلى را براى ايران تعيين كند تا بر اساس آن زمينه حضور 

بانوان در ورزشگاه ها بدون هيچ محدوديتى اعمال شود.
ادعاى روزنامه هاى عربى در حالى است كه فدراسيون فوتبال ايران 
اخيرا در چند ديدار ليگ قهرمانان آســيا به زنــان اجازه داد كه به 
ورزشگاه بروند. البته در اين زمينه هم شائبه هايى به گوش مى رسد و 
خبر روزنامه هاى ايرانى كه تاكيد كرده بودند كه اين حضور دستچين 

بوده است در رسانه هاى  عربى هم بازتاب داشت.

برانكو: مى دانيم در تبريز چه در انتظارمان است
ورزش: برانكو ايوانكوويچ، ســرمربى تيم فوتبال پرسپوليس درباره 
ديدار فرداى تيمش در ليگ برتر برابر ماشين ســازى گفت: حريف 
ما پنج بازى اخيرش را نباخته و با دو حريف مهم ما يعنى سپاهان و 
استقلال مساوى كرده و حتى مى توانست سپاهان را ببرد. مى دانيم 
چه چيزى در انتظارمان اســت اما دنبال هدف خودمان هستيم. آن 
ها تركيبى از بازيكنان جوان و باتجربه دارند كه بعد از تعويض مربى 

نتايج خوبى گرفته اند.
او درباره اعتصاب بازيكنان نيز گفــت: امروز( ديروز) تمرين كردند و 

حالا هم بحث فقط، بازى با ماشين سازى است.
برانكو درباره نامه اى كه گفته مى شود دبيركل فدراسيون فوتبال به 
باشــگاه داده تا او درباره كى روش صحبت نكند گفت: نمى دانم! آيا 
اسم و فاميل مرا در نامه نوشته است؟ كريم باقرى و ايگور هم مربى 
پرسپوليس هستند. من اصلا خبر ندارم. اگر من گفته ام كه مربى تيم 
ملى در بازى با كاشيما خوشحالى كرده، مگر تقصير من است كه او 

خوشحالى كرده؟
سرمربى پرسپوليس درباره اينكه كى روش در نشست خبرى اش با 
كنايه درباره او حرف زده هم گفــت: او را رها كنيد. كى روش را رها 
كنيد، براى من مهم نيست. بياييد درباره ماشين سازى حرف بزنيم.

او در پاسخ به اينكه آيا قرار اســت تيمش در تعطيلات نيم فصل، در 
تورنمنتى چهارجانبه شــركت كند، گفت: نمى دانم چنين چيزى 
هست يا نه. چه كسى سازماندهى كرده است؟ برنامه ما چيز ديگرى 

است.

 دلخورى روس ها از فدراسيون كشتى
تسنيم: فدراسيون كشتى روسيه اعلام كرد كه به دليل اتفاقات رخ 

داده به كشورمان سفر نخواهد كرد.
در حالى كه به نظر مى رســيد با دعوت فدراسيون كشتى روسيه از 
ايران براى شركت در دو تورنمنت آلرُسا و آلانز با تقبل تمام هزينه هاى 
تيم هاى ايرانى و دعوت از ميهمانان ويژه، وضعيت بســيار خوبى بر 
روابط فدراسيون كشــتى دو كشور حاكم باشــد، اما يك اشتباه يا 

كوتاهى باعث شد روابط دو فدراسيون دچار مشكل شود.
مازيار رضايى نماينده فدراسيون كشتى روسيه گفت: هنوز بليت براى 
تيم هاى روسيه تهيه نشده بود كه از فدراسيون ايران به من گفتند به 
روس ها اطلاع دهم به فرودگاه مسكو بروند و خيال شان بابت اعزام 
راحت باشد اما وقتى تيم هاى روسيه در فرودگاه حاضر شدند اعلام 
شد كه براى ويزاى يكى از دو تيم اقدام نشده و آنها نمى توانند وارد 
خاك ايران شوند. فدراسيون كشتى روسيه نيز در پى اين اتفاق حاضر 
نشد تيم ملى فرنگى  كه براى ويزايش اقدام شده و قرار بود ويزا را در 
فرودگاه ايران دريافت كند را به ايران اعزام كند و در نامه اى اعلام كرد 

كه به خاطر اين بى احترامى، به ايران نخواهند آمد.
به هر شكل اين اشتباه، كوتاهى يا ســهل انگارى از سوى هر كسى 
باشد بايد با آن برخورد شــود چرا كه علاوه بر عصبانيت روس ها از 
ناهماهنگى ايجاد شده، موجب بى اعتمادى آنها نسبت به فدراسيون 

كشتى ايران مى شود.

حسن يزدانى دعوت روس ها را رد كرد
ورزش: قهرمان المپيك و نابغه كشتى ايران دعوت روس ها را براى 

حضور در جام آلانز رد كرد.
 در حالى كه بيش از يك ماه از پايان مســابقات جهانى كشتى آزاد 
2018 مى گذرد، فدراسيون كشتى روســيه چند تورنمنت معتبر 
بين المللى را برگزار خواهد كرد. روس ها كه در چند روز آينده جام 
جايزه بزرگ آلانز را برگزار مى كنند، از حســن يزدانى به عنوان يك 
ميهمان ويژه جدا از آزادكارانى كه قرار است از ايران به اين رقابت ها 

بروند   دعوت كرد كه يزدانى آن را نپذيرفت.

كاهش سهميه هاى كشتى در المپيك
ورزش: با تصميم كميته بين المللى المپيك و اتحاديه جهانى كشتى 
در هر وزن تنها 16 كشــتى گير مى تواننــد در رقابت هاى المپيك 

2020 توكيو شركت كنند.
 در نظر گرفتن 16 نفر براى هر وزن رقابت هاى كشتى المپيك 2020 
توكيو شانس حضور كشــتى گيران مدعى را نسبت به المپيك ريو 

حدود 20 درصد كاهش داده است.
 رقابت هاى كشتى آزاد، فرنگى و زنان المپيك در هر رشته در 6 وزن 
برگزار مى شود و اتحاديه جهانى كشتى مسابقات قهرمانى جهان در 
سال 2019 ميلادى در قزاقســتان را به عنوان مرحله اول گزينشى 

المپيك در نظر گرفته است.
 ننادلالوويچ رئيس اتحاديه جهانى كشتى در اين زمينه گفت: با توجه 
به اين كه براى المپيك 2020 توكيو بــراى هر وزن نفرات كمترى 
نسبت به المپيك 2016 ريو مجوز كسب مى كنند، كشورها رقابت 
سختى براى حضور در المپيك دارند و اين كار كشورهاى ضعيف را 

براى كسب سهميه اين بازى ها سخت تر مى كند.

ميزبانى كشتى آزاد جام باشگاه هاى جهان
 به بابل سپرده شد

ورزش: پنجمين دوره رقابت هاى كشتى آزاد جام باشگاه هاى جهان 
روزهاى 22 و 23 آذرماه در شهرستان بابل برگزار مى شود.

مسابقات كشتى آزاد جام باشگاه هاى جهان بر اساس مقررات جام 
جهانى كشتى آزاد سال 2018 در 10 گروه وزنى بزرگسالان در اوزان 
57، 61، 65، 70، 74، 79، 86، 92، 97 و 125 كيلوگرم با 2 كيلوگرم 

ارفاق وزن برگزار مى شود.
 در صورتى كه تيم هاى شركت كننده كمتر از 6 تيم باشند، مسابقات 
در يك گروه بين 6 تا 10 تيم، در 2 گروه و بيش از 10 تيم در قالب 4 
گروه برگزار مى شود. همچنين در صورتى كه مسابقات در چهار گروه 
برگزار شــود، تيم هاى اول هر گروه به ترتيب گروه بندى گروه هاى 
(A-B-C-D) با يكديگر رقابت مرحله نيمه نهايى را برگزار مى كنند 

و تيم هاى برنده رقابت هاى فينال را برگزار مى كنند.
 تيم هاى بازنده رقابت هاى نيمه نهايى، مســابقات سوم چهارمى را 
برگزار مى نمايند. تيم هاى دوم هر گروه به همين ترتيب براى تعيين 
رده بندى پنجم تا هشتم رقابت خواهند كرد. تيم هاى سوم هر گروه 
نيز به همين ترتيب براى تعيين تيم هاى نهم و دهم رقابت را برگزار 

مى كنند.

ضد حمله

روى تشك كشتى
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دروگبا: بيشترين چيزها را از لمپارد ياد گرفتم
ورزش:دروگبا 8 ســال در اســتمفوردبريج كنار لمپارد بازى كــرد و با اين تيم 
قهرمانى هاى متعددى كسب كرد. اين دو با همكارى يكديگر 36 گل يا پاس گل به 
ثبت رساندند كه هنوز هم بيشترين ركورد براى گل و پاس در بين دو بازيكن در ليگ 
برتر است. حال دروگبا مدعى شد كه خيلى چيزها از لمپارد آموخته است. او گفت: 
تنها يك بازيكن است كه كمى جلوتر از ديگر بازيكنان براى من قرار مى گيرد زيرا 
بيشتر گل هاى من توسط او ساخته شده ، فرانك لمپارد. همينطور به اين خاطر كه 
هر روز پس از تمرين در زمين چمن مى مانديم و به تمرينات خودمان ادامه مى داديم.  

آلگرى: يووه براى تمام جام ها مى جنگد
ورزش: مكس آلگرى، سرمربى يوونتوس تاكيد كرد كه تيمش مى خواهد براى تمامى 
جام هاى پيش رويش بجنگد. بيانكونرى ها براى صعود به دور حذفى چمپيونزليگ، 
امروز به مصاف والنسيا خواهند رفت. آنها در سرى آ صدرنشين مقتدر هستند و شانس 
اصلى قهرمانى در اين رقابت ها و همچنين چمپيونزليگ شناخته مى شوند. حال آلگرى 
تاكيد كرد كه تيمش تا پايان فصل براى كســب قهرمانى در تمام جام ها مى جنگد.او 
گفت: بازى هاى زيادى پيش روى ماست ولى همگى يك هدف مشترك داريم، اينكه با 
جام كار را به پايان برسانيم، شايد با تمام جام ها. اميدوارم كه بتوانيم به اين هدف برسيم.

اطمينان نيمار از بازگشت به بارسلونا
ورزش: نيمار، فوق ستاره پى اس جى حالا به اين اطمينان رسيده است كه فصل بعد 
به باشگاه سابق خود باز خواهد گشت. تنها چند ماه حضور در پى اس جى كافى بود 
تا نيمار پى به اشتباه خود ببرد. فوق ستاره برزيلى، تابستان سال گذشته با حواشى 
فراوان و انتقالى 222 ميليون يورويى بارسا را به مقصد پاريس ترك كرد ولى در اولين 
فصل حضورش نتوانست خود را با فضاى باشگاه وفق دهد. از مشكلات با كاوانى گرفته 
تا بى ميلى براى حضور در جلســات تاكتيكى اوناى امرى، همه نشان مى دادند كه 

نيمار از پيوستن به پى اس جى پشيمان شده است.

توتى: كاپيتان رئال بودم!
توتى ، تمام دوران فوتبالش را در آاس رم ســپرى كرد و به دليل وفادارى اش به اين 
باشگاه، دو پيشنهاد رسمى رئال را رد كرد. او البته در چندين مصاحبه، از اينكه هرگز 
نتوانسته براى رئال بازى كند، به عنوان تنها حسرت فوتبال خود ياد كرده است. توتى 
سال 2016 براى آخرين بار با پيراهن رم در ورزشگاه برنابئو به ميدان رفت و به شدت 
از سوى رئالى ها مورد تشويق قرار گرفت. توتى پيراهن خود را نيز با راموس تعويض 
كرد و به خبرنگاران گفت:« سال 2005 راموس به رئال آمد و من نيز تا آستانه پوشيدن 

پيراهن اين تيم پيش رفتم. در دنيايى موازى، احتمالا كاپيتان رئال و راموس بودم.»

 چهارشنبه 7 آذر فوتبال هفت نفره قهرمانى آسيا
 ايران - كره جنوبى

 ساعت: 18:00 زنده از شبكه ورزش 

چهارشنبه 7 آذر ليگ قهرمانان اروپا
 اتلتيكو مادريد - موناكو

 ساعت: 21:25 زنده از شبكه ورزش

چهارشنبه 7 آذر ليگ قهرمانان اروپا
 تاتنهام - اينتر

 ساعت: 23:30 زنده از شبكه ورزش

چهارشنبه 7 آذر ليگ قهرمانان اروپا
 پارى سن ژرمن - ليورپول

 ساعت: 23:30 زنده از شبكه سه

 پنجشنبه 8 آذر هفته 14 ليگ برتر ايران
 ماشين سازى - پرسپوليس

 ساعت: 15:00 زنده از شبكه سه

 پنجشنبه 8 آذر هفته 14 ليگ برتر ايران
 نساجى - سپيدرود

 ساعت: 15:00 زنده از شبكه ورزش

 پنجشنبه 8 آذر هفته 14 ليگ برتر ايران
 استقلال - صنعت نفت آبادان
 ساعت: 17:30 زنده از شبكه سه

ورزش در سيما

ورزش: قهرمان دوى ســه هزارمتر بــا مانع بازى هاى 
آسيايى گفت: قبلا شرايط كسب سهميه المپيك بهتر 
بود، در اين شــرايط كه قوانين تغيير كرده است تعداد 

سهميه ها قطعا كم خواهد شد.
حســين كيهانى گفــت: احتمالا تــا آخر اين ســال 
مســابقه تداركاتى نخواهيم داشــت، اما بعد از عيد و 

قبــل از رقابت هاى 
قهرمانى آســيا در 
يكــى دو مســابقه 
شــركت كنيم. در 
ايــن رابطــه هنوز 
سجاد مرادى برنامه 
دقيقى به ما نگفته 
و خيلى در جريان 
نيستم. رقابت هاى 
قهرمانى آسيا هم در 

ارديبهشت آغاز مى شود. من در دو ماده شركت مى كنم. 
علاوه بر سه هزار متر در يكى از ماده هاى 5 هزار متر و يا 

1500 متر هم رقابت خواهم كرد.
وى گفت: كمى قوانين المپيك تغيير كرده اســت، من 
هم زياد آشنايى ندارم. گويا 45 تا 50 نفر برتر رنكينگ 

جهانى مى توانند جــواز حضور در المپيك را كســب 
كنند. مسابقات انتخابى المپيك از يك سال و نيم قبل 
المپيك آغاز مى شود كه همين ارديبهشت شروع اين 
مسابقات است. ما دنبال اين هستيم كه در قهرمانى آسيا 
يا قهرمانى جهان ورودى را بگيريم. حضور در المپيك 
و كســب بهترين نتيجه در المپيك افتخار بزرگى براى 
ما است. رقابت هاى 
قهرمانــى جهــان 
هم در مردادماه به 
ميزبانى قطر انجام 

مى شود.
گفــت:  كيهانــى 
قبلا شرايط كسب 
المپيك  ســهميه 
بهتر بــود. در اين 
شــرايط كه قوانين 
تغيير كرده است تعداد سهميه ها قطعا كم خواهد شد، 
چون شرايط سخت است. شرايط كسب سهميه المپيك 
بســتگى به ماده هم دارد. در برخى از ماده ها همچون 
ماده خود من 10 نفر برتر كنيايى هستند و اين شرايط را 

براى ساير دونده ها سخت خواهد كرد.

ورزش: در روزهايــى كه تيــم هايى همچون ســپاهان، 
تراكتورسازى، پرسپوليس و اســتقلال با صرف هزينه هاى 
گزاف و بهره بردن از پيشينه قوى براى قهرمانى ليگ برتر دندان 
تيز كرده اند، تيم بى ادعا و كم هزينه اى مثل پديده هفته هاست 
صدر جدول را در اختيار گرفته و آنقدر به اين صدرنشينى ادامه 
داده كه ديگر نمى توان اين تيم را ميهمان ناخوانده صدر جدول 

دانست. اگر اين تيم بى 
ادعا، بــا هدايت يحيى 
گل محمــدى به صدر 
جدول تكيه زده، عوامل 
مختلفى در اين موفقيت 
دخيل هستند. اما بى 
ترديد يكــى از اصلى 
تريــن عوامل موفقيت 
اين روزهــاى پديده را 
بايد يوســف بهزادى، 

دروازه بان اين تيم دانست. بعد از آن كه گل محمدى در 3 هفته 
ابتدايى ليگ از محمد ناصرى بعنوان دروازه بان استفاده كرد، 
يوسف بهزادى از هفته چهارم به تركيب اصلى اين تيم راه يافت 
و پديده در نخستين تجربه حضور بهزادى موفق شد سپيدرود 
را در رشت با نتيجه 2 بر صفر مغلوب كند. اولين حضور بهزادى 
در دروازه پديده با كلين شيت (گل نخوردن) همراه بود. كلين 
شيت هايى كه بعد از آن به كرات تكرار شد. اين دروازه بان از 
هفته چهارم به بعد در تركيب پديده بــازى كرد و در 9 بازى 

كه براى اين تيم به ميدان رفت، 6 بار موفق شــد دروازه اش 
را بسته نگه دارد.

بهزادى در هفته پنجم يك گل از پيكان خورد، در هفته ششم 
يك گل از تيم ذوب آهن دريافت كرد و در هفته هشتم هم 
يكبار دروازه اش مقابل پارس جنوبى جم باز شــد تا اين 3 
گل، تنها گل هايى باشد كه وى در 9 بارى كه به ميدان رفته 
دريافت كرده باشــد. 
بهــزادى موفق شــد 
در هفته هــاى چهارم 
مقابل سپيدرود، هفتم 
مقابل تراكتورسازى، 
نهم مقابل فولاد، دهم 
مقابل نفت مســجد 
ســليمان، يازدهــم 
و  نســاجى  مقابــل 
سيزدهم مقابل سايپا 
دروازه اش را بســته نگه دارد تا با 6 كلين شيت، عملكردى 

فوق العاده داشته باشد.
آخرين گلى كه پديده در ليــگ برتر دريافت كرد در دقيقه 
60 ديدار با پارس جنوبى در هفته هشتم بود. به اين ترتيب 
از آخرين بارى كــه دروازه بهزادى در ليگ باز شــد، 390 
دقيقه مى گذرد. اين بازيكن بــه ازاى هر 270 دقيقه بازى 
يك گل دريافت كرده كه اين آمــارى فوق العاده براى يك 

دروازه بان است.

 ملى پوش دوى سه هزارمتر: 

كسب سهميه هاى المپيك سخت شده است

 آمار جالب يوسف بهزادى درون دروازه پديده 

گنبد آهنين در مشهد

سينا حسينى: هفته دهم رقابت هــاى ليگ برتر واليبال 
امروز با برگزارى پنج ديدار آغاز مى شود كه در حساس ترين 
ديدار هفته تيم تازه وارد پيام مشهد در خانه به مصاف تيم 

سايپا خواهد رفت.
 شــاگردان قوچان نژاد كه حالا خود را در يك قدمى صدر 
جدول مى بينند به خوبى مى دانند براى رســيدن به صدر 
جدول و سبقت گرفتن از شــهردارى ورامين كه در هفته 
نخست اين تيم را در خانه شكســت دادند بايد از سد تيم 

قدرتمند سايپا عبور كنند .
پيامى ها كه با دو پيروزى اخير خــود جهش قابل توجهى 
در جدول رده بندى داشــتند حالا به فكر اين هستند بعد 
از نماينده فوتبال مشــهد كه در ليگ برتــر فوتبال عنوان 

ارزشمند صدرنشــينى را به خود اختصاص داده آنها هم به 
اين مهم دست پيدا كنند تا مشــهد دوباره به عنوان قطب 

واليبال كشور شناخته شود.
ديدار با سايپا هرچند يك ديدار سخت و طاقت فرسا براى 
شاگردان قوچان نژاد به حساب مى آيد اما بايد اين نكته را 
در نظر گرفت كه پيامى ها در سالن مهران از امتياز همراهى 
تماشاگران خود نيز برخوردارند به همين دليل مى توان با 
كمك آنها همان نتيجه اى كه در ديدار با فولاد ســيرجان 

براى اين تيم رقم خورد تكرار شود .
البته ســايپايى ها هم براى فــرار از ميانه جــدول و بهبود 
جايگاه خود به دنبال يك پيروزى خارج از خانه مقابل تيم 
پيام هستند بايد ديد با اين شرايط برنده ديدار امروز كدام 

 

ورزش: 4 بازيكن سابق تيم فوتبال پرسپوليس 
اين روز ها در شرايط چندان خوبى در تيم هاى 
باشگاهى شان قرار ندارند و ممكن است حتى 
قبل از اتمام قراردادشان از سوى باشگاه شان 
فروخته شوند.در واقع آنها پس از تنها گذاشتن 
پرسپوليس در بدترين شــرايط آب خوش از 
گلويشان پايين نرفت و انگار به نفرين هواداران 

سرخ دچار شدند.

اميرى روى نيمكت
انتظارات از اميرى در ترابــزون بالا بود. او كه 
به عنوان بهترين بازيكن ليگ ايران در فصل 
گذشته انتخاب شــد، كارش را با اميدوارى 
زياد در اين تيم شروع كرد، ولى مصدوميت در 
بازى برابر كاليارى در ابتداى فصل باعث شد او 
حضور در تركيب اصلى تيمش را از دست بدهد. 
اميرى در ادامه توانست خودش را به تركيب 
اصلى برساند، ولى تاكنون نتوانسته انتظارات 
را برآورده كند. او البته در يك بازى جام حذفى 

توانست يك گل براى تيمش به ثمر برساند.

 له شدن در لهستان
فرشاد احمدزاده هافبك فصل قبل پرسپوليس، 

جايگاه خود را در تيم اشلانسك از دست داده 
است. مربى لهســتانى از عملكرد احمدزاده 
راضى نيســت و اين بازيكن ايرانى كه شماره 
10 پرسپوليس را به تن داشت اكنون در تيمش 
به بازيكنى نيمكت نشين تبديل شده است و 
احتمال دارد در نقل و انتقالات زمستانى به تيم 
ديگرى برود. اخيرا سرمربى اشلانسك ضعف 
در بازى دفاعى و قدرت بدنى را عامل نيمكت 

نشينى اين بازيكن معرفى كرده بود.

منفور قطرى ها
طارمى كه دو فصل پياپى آقاى گل ليگ 
ايران شد و با جنجال زيادى در نهايت به 
تيم الغرافه پيوست در هفته هاى نخست، 
زوج خوبى با اسنايدر تشكيل داده بود، ولى 
بازيكن ايرانى مدت هاست كه از فرم خوب 
خود فاصله گرفته و حتى در بازى تيم ملى 
ايران برابر ونزوئلا نيز شــاهد يك طارمى 
ناآماده بوديم كه با روز هاى اوجش فاصله 
داشت. او اين روز ها مورد اعتراض هواداران 
الغرافه قرار گرفته است. به نوشته روزنامه 
الوطن، هــواداران الغرافه اصلا از عملكرد 
طارمى راضى نيســتند و از مسئولان اين 

باشگاه مى خواهند كه قرارداد اين بازيكن 
ايرانى را در زمستان لغو كنند.

خارج از ليست
دفاع راست سابق پرسپوليس كه انتظار مى رفت 
خيلى زود درخشش خود را در ليگ كرواسى 
شروع كند، در اغلب بازى هاى تيمش در ليگ 
كرواسى نيمكت نشين بوده است. او اين هفته 
نيز در بازى برابر رجيكا 90 دقيقه روى نيمكت 
قرار داشت. محرمى اين فصل 9 بازى در ليگ 
كرواسى انجام داده است، يعنى تقريبا در نيمى 
از بازى هاى تيمش نيمكت نشين بوده است. 
در ليگ اروپا نيز محرمى در بازى برابر نماينده 
اســلواكى حتى در فهرست نيمكت نشينان 

قرار نداشت.

آخرين شانس هاى مسلمان
مسلمان كه امسال با انگيزه تكرار روزهاى خوب 
گذشته با ذوب آهن بار ديگر پيراهن اين تيم 
را پوشيده هنوز نتوانسته مثل دوران اوج در 
تركيب تيم دوران نوجوانى اش بدرخشد .او 
حتى توسط نمازى،سرمربى اخراج شده تيم 
متهم به كم كارى شد.تنها شانس او احتمالا 
پيوستن منصوريان به ذوب آهن است. با توجه 
به انتظارات بالايى كه از اين ستاره وجود دارد 
اما هواداران فوتبال در اصفهان و به خصوص 
ذوب آهنى ها اميدوارند او بار ديگر ستاره تيم 
سبزپوش باشد و اميدوارى ها درباره اين اتفاق 
وقتى بيشتر مى شــود كه مى دانيم عليرضا 
منصوريان مربى مسلمان در تيم اميد كه رابطه 

خوبى هم با او دارد به ذوب آهن رفته است.

اميرمحمد سلطانپور: دور پنجــم گروهى رقابت هاى ليگ 
قهرمانان اروپا امشب با برگزارى بازى هايى بسيار حساس به پايان 
خواهد رسيد. مهمترين ديدار امشب را مى توان تقابل پى اس جى 
و ليورپول لقب داد اما ديدار تاتنهام با اينتر نيز به هيچ عنوان كمتر 

از يك ديدار بزرگ اروپايى نيست.

گروه A پايان اروپا براى آنرى؟
سرنوشت اين گروه امشب مى تواند كاملا مشخص شود. جايى 
كه دورتموند و اتلتيكو مادريد با شكست مقابل هم اما پيروزى 
در تمام ديدارهاى ديگر خود را از بروژ و موناكو جدا كرده اند. 
موناكوى بحران زده با هدايت آنرى به تازگى اولين پيروزى خود 
را در ليگ داخلى به دست آورده و با اينكه با يك امتيازى كه 
اندوخته نمى تواند اميدى به صعود به دور بعدى داشته باشد اما 
هنوز پيروزى مقابل تيم بزرگ اتلتيكو مى تواند از لحاظ روحى 
براى آن ها مثل بمب عمل كرده و حتى شانسى را براى صعود 

به ليگ اروپا نيز به وجود بياورد.
بروژ در ديگر بازى اين گروه كه مى تواند شاهد دومين بازى 
اروپايى كاوه رضايى باشد در سيگنال ايدونا پارك ميهمان 
تيم اوج گرفته دورتموند اســت. زنبورها تقريبا كار صعود 
خود را با 9 امتياز قطعى كرده اند اما بروژ 4امتيازى به جز 
اميد براى شگفتى سازى نمى خواهد سهميه ليگ اروپاى 

خود را نيز در خطر بيندازد.

گروه B  آخرين شانس تاتنهام
بازى امشب در ومبلى ميان تاتنهام و اينترميلان از اهميت بسيار 
بالايى برخوردار است. اســپرز در اين فصل در ليگ قهرمانان 
اصلا خوب كار نكرده و كسب تنها 4امتياز از4بازى آن ها را در 
موقعيت بسيار سختى براى صعود به دور بعدى قرار داده است. 
امشب پوچتينو بايد از تمام عناصر هجومى خود مقابل اسپالتى 
استفاده كند و اگر بتواند نمايشى مانند آنچه اول هفته در ومبلى 
مقابل چلسى ارائه كرد را امشب نيز در همين ورزشگاه مقابل آبى 
و سياهپوشان نشان دهد، در امتيازات با اينتر مساوى كرده و همه 

چيز را به هفته آخر مى كشد.
در بازى ديگر اين گروه بارسلونا كه صعود خود به دور بعدى را 
قطعى كرده در زمين آيندهوون به ميدان خواهد رفت كه شانسى 

براى صعود به دور بعد ندارد.

گروه C  شب سرنوشت در پاريس
مهمترين بازى اين دور ليگ قهرمانان اروپا بين دو تيم با بهترين 
قواى هجومى حال حاضر در اروپا برگزار خواهد شــد. پاريس 
سن ژرمن 5امتيازى در حالى امشب در پارك دو پرنس ميزبان 
ليورپول است كه علاوه بر فكر انتقام از بازى رفت در آنفيلد، مى 
داند كه عدم كسب پيروزى كار آن ها را احتمالا براى صعود به دور 
بعد تمام كرده و مجبورند با آن همه ستاره در ليگ نازل اروپا به كار 
ادامه دهند. از طرفى هنوز در خصوص ميزان آمادگى نيمار و امباپه 

شك و شبهه وجود دارد اما اگر آن ها در روز خوب خود باشند خط 
دفاعى ليورپول بايد حتى بهتر از عملكرد فوق العاده دفاعى اين 
فصل خود را در مقابل پاريسى ها كنار گذاشته باشد، تا حداقل با 
كسب يك مساوى به امتياز 7 رسيده و سرنوشت صعود را در بازى 

آخر در دست خود داشته باشد.
در ديگر بازى اين گروه ناپولى كه آن ها نيز 6امتيازى هستند از 
ستاره سرخ 4امتيازى پذيرايى خواهند كرد. ستاره سرخ بلگراد با 
پيروزى مقابل ليورپول همه نگاه ها را به خود خيره كرد اما اگر مى 
خواهند شانسى براى شگفتى آفرينى و صعود به دور بعدى داشته 
باشند بايد فرم عالى خانگى خود را در خارج از خانه نيز ادامه دهند.

گروه D هنوز براى گالا اميد هست
اين گروه كه شايد كم ستاره ترين گروه اين فصل مسابقات باشد 
تا اينجاى كار با هنرنمايى پورتو دنبال شده است. نماينده پرتغال 
كه 10امتياز كسب كرده امشب ميزبان شالكه 8امتيازى است و 
در صورت مساوى كار صعود خود را حتمى مى كند. اين در حالى 
است كه مساوى براى شالكه نيز نتيجه بدى نمى تواند باشد. اما 
از طرف ديگر گالاتاســراى تركيه كه عملكرد خوبى را در اين 
فصل نداشته مقابل تيم بدون امتياز يعنى لوكوموتيو مسكو قرار 
خواهد گرفت. گالاى 4امتيازى بايد حتما در روسيه پيروز شده 
و اميدوار باشد شالكه مقابل پورتو شكست بخورد تا اميدهايش 

براى صعود زنده بماند.

 جدايى طلبان پرسپوليس عاقبت به خير نشدند

نفرين شده ها

 شب دوم از دور پنجم گروهى ليگ قهرمانان اروپا

شب سرنوشت در پاريس
ورزش: ژيمناست كار تيم ملى كشورمان پس از كسب مدال 
برنز مسابقات جام جهانى آلمان، گفت: شايد به مرور زمان 
گرفتن مدال فراموش شود، اما ثبت حركت در كتاب داورى 
دنيا به نام آن فرد جاودانه مى شود و در واقع مى توان گفت اين 

ثبت و ابداع و حركت عصاره جاودانگى يك ژيمناست است.
سعيدرضا كيخا گفت:  من تنها ژيمناست هستم كه در دنيا 

موفق شد ه ام 6 حركت 
را به نام خودم در كتاب 
داورى جهان ثبت كنم. 
به اعتقاد كارشناسان 
اين رشته، در دنيا ثبت 
حركات مــى تواند از 
گرفتن مدال هم مهمتر 
باشد. شايد به مرور زمان 
گرفتن مدال فراموش 
شود اما ثبت حركت در 

كتاب داورى دنيا به نام آن فرد جاودانه مى شود و در واقع مى 
توان گفت اين ثبت و  ابداع و حركــت عصاره جاودانگى يك 
ژيمناست است.  وى  گفت: از روزى كه ثبت اول به نام من در 
كتاب داورى جهان ثبت شد تا امروز كه ششمين بار نام من در 
كتاب داورى ثبت شد تقريباً نزديك به دو سال طول كشيد، البته 

روند خوبى را به لطف خدا طى كردم و قطعاً تلاش مى كنم باز هم 
بتوانم نام خود را در كتاب داورى جهان ثبت كنم.

وى گفت: اين مسابقات اولين مرحله كسب سهميه انفرادى 
ورود به المپيك 2020 توكيو بود همه كشــورهاى دنيا كه 
در وســايل مختلف متخصص دارند به اين رقابت ها اعزام 
شده بودند. سال گذشته فدراســيون جهانى قوانين كسب 
ســهميه المپيك را 
تغييــر داد. از تعــداد 
ســهميه هاى تيمى 
كم كرده و بــه تعداد 
سهميه هاى انفرادى 
اضافه كرده است. اين 
رقابت هاى جام جهانى 
آلمان اوليــن مرحله 
از مســابقات كســب 
سهميه انفرادى بود به 
همين دليل سطح كمى و كيفى بسيار بالايى داشت. تمام 
ژيمناست هاى تك وسيله آمده بودند علاوه بر اينكه شانس 
خود را در كسب مدال امتحان كنند براى رسيدن به سهميه 
المپيك هم تلاش زيادى كردند. من تا به امروز سطح مسابقات 

جام جهانى را به اين اندازه بالا نديده بودم.

 كيخا: تنها ژيمناستى هستم 
كه6 حركت به نامم ثبت شده است

ورزش: على كريمى يكى از خوب هاى تيم استقلال در اين فصل بوده 
است. بازيكنى كه در ابتداى فصل شايعات زيادى در موردش مطرح 
شد اما با چند بازى ابتدايى حرف و حديث ها را خنثى كرد. كريمى البته 
در طول اين نيم فصل در چند بازى استقلال غايب بود ولى هروقت 

براى تيم بازى كرد يكى از عوامل مهم و تاثيرگذار آبى پوشان بود.

   ابتدا از روزى شروع كنيم كه به استقلال آمدى... در آن روزها 
بازيكنانى مثل جباروف، اميد ابراهيمى و ... از تيم جدا شدند. از 
اينكه قرار است به تيمى بيايى كه تهى از ستاره شده نترسيدى؟

به هر حال پيوستن به استقلال براى هر بازيكنى يك اتفاق مهم 
است كه البته از همان اول نشان مى دهد كار سخت است. 
وقتى به تيمى آمدى كه تعدادى از بازيكنان خوبش رفته اند  
بايد مسئوليت بيشترى داشته باشى. تيم استقلال جوان تر 
شده بود و جمع و جور كردن شرايط كار بسيار سختى بود.

من به تيم،خودم، باشگاهم ايمان داشتم و مى دانستم كه 
مى توانيم روزهاى خوبى در اســتقلال داشته باشيم. ولى 

در پاسخ به سوال شما بگويم كه ترســى از حضور در 
استقلال نداشتم.

  اينكه پيراهن شــماره 14 را به 
تن مى كنى دليل خاصى دارد.
چون در تيم ملى اين شماره را 

انتخاب كرده اى و در استقلال 
نشد كه آن را بپوشى...

كلا به شماره 14 علاقه دارم.
دليل خاصى هم ندارد. در 
اســتقلال هم نشد كه 
شماره 14 بپوشم چون 
اين شماره در اختيار 
بچه هاى ديگر تيم 

بود.

ظاهــرا   
ردادت  قرا
هم يكساله 

است...
بله. 

   چرا يكساله؟
همان اول كه با من قرارداد بستند يك ساله توافق كردند.به هر صورت 

من با مديران قبلى باشگاه قرارداد بسته بودم.

   امسال براى اولين بار در دربى پايتخت بازى كردى. اين 
مسابقه براى تو خاص نبود و يا اينكه وقتى در تيم هاى ديگر 

بودى دوست نداشتى در اين بازى بازى كنى؟
اگر راستش را بخواهيد چرا...حساسيت اين بازى بسيار بالا است و 
تماشاگران دو تيم از بازيكنان درون زمين انتظارات زيادى دارند.ترس 

از نباختن در اين بازى از جذابيت هاى اين ديدار كم مى كند. 

    اســتقلال جام حذفى را از دست داده و 
تمام فكر و ذكرش ليگ برتر شده است. از 
طرفى در ليگ قهرمانان هم در گروه مرگ 

قرار گرفته ايد....
جام حذفى يك ميان بر بود كه مى توانســتيم  هم 
يك كاپ بگيريم و هم سهميه ســال آينده ليگ 
قهرمانان را كسب كنيم. حالا كه در آن جام 
حضور نداريم بايد تمركز كاملمان روى 
ليگ برتر و ليگ قهرمانان باشد. در ليگ 
قهرمانان هم واقعا گروه سختى داريم. 
معتقدم همه تيم هايى كــه در ليگ 
قهرمانان هستند خيلى قوى هستند 
ولى  الهلال، الدحيل و العين امسال 
قطعا با بهترين تيم وارد مســابقات 

مى شوند.

   صحبت و خواســته ات از 
هواداران استقلال چيست؟

اســتقلال  هــواداران  از 
مى خواهم مثل هميشــه از 
ما حمايت كنند. من از طرف 
خودم و تيــم قول مى دهم 
تلاشــمان را دو چنــدان 
كنيم تا دل آن ها را شــاد 

كنيم.

ورزش: به گفته رامين طباطبايى رئيس فدراسيون بسكتبال، بعد از 
پنجره پنجم انتخابى جام جهانى در مورد صمد نيكخواه بهرامى و حامد 

حدادى و دليل غيبت آنها در اردو بررسى و تصميم گيرى مى شود.
پنجره پنجم مســابقات انتخابى جام جهانى يكى از حساس ترين و 
تعيين كننده ترين مراحل اين رقابت ها براى تيم ملى بسكتبال ايران 
است. تيم ايران در اين پنجره ابتدا ديدار رفت برابر استرالياى مدعى 
را برگزار مى كند سپس برگزار كننده ديدار برگشت مقابل فيليپينى 
خواهد بود كه نســبت به ديدار رفت در تهران، تركيب كامل ترى در 

اختيار خواهد داشت. 

   تيم ملى بسكتبال با تركيبى به نسبت جديد و در غياب 
بازيكنان نامدار و هميشه تاثير گذار در پنجره پنجم انتخابى 

جام جهانى شركت مى كند.
  قبل از هر مســئله اى اين موضوع را يادآور مى شــوم كه در گذشته 
مسابقات انتخابى براى كسب سهميه المپيك و جام جهانى هر دو سال 
يكبار  به صورت متمركز و در قالب يك تورنمنت حداكثر 10 روزه برگزار 
مى شد اما از ابتداى سال 2018 اين مسابقات به صورت رفت و برگشت 
بين تيم هاى شركت كننده آن هم تقريبا هر سه ماه يك بار پيگيرى 
مى شود. روش كاملا جديدى كه انطباق با آن نيازمند زمان است، ضمن 
اينكه با اين شيوه جديد بازيكنان بايد در طول سال همواره آمادگى خود 
را حفظ كنند، در حاليكه احتمال دارد برخى از آنها براى يكى از مراحل 

(پنجره ها) نتوانند به دلايل مختلف حضور داشته باشند، كما اينكه 
سجاد مشايخى يك هفته پيش دچار آسيب ديدگى شد يا مصدوميتى 
كه ارسلان كاظمى در جاكارتا با آن مواجه شد و ديدار مقابل فيليپين و 

ژاپن نتوانست عملكرد مناسبى داشته باشد.

   يعنى تغيير شــيوه برگزارى مسابقات تاثير مستقيم در 
تركيب تيم و تغييرات آن براى هر يك از مراحل دارد؟

 به هر حال به خاطر شيوه جديد مســابقات و طولانى بودن آن نمى 
توان انتظار داشت 12 بازيكن ثابت همواره در تركيب تيم ملى در همه 
پنجره ها حاضر باشند. در كل هيچ گارانتى و ضمانتى نيست مبنى بر 

اينكه مانند گذشته از همه بازيكنان بتوانيم استفاده كنيم.

    البته به نظر مى رسد اينبار موضوع كمى متفاوت باشد چون 
تغيير اصلى در تركيب تيم ملى به خاطر بازيكنانى ايجاد شده 

كه به اردو دعوت شدند اما نيامدند!
هر بازيكنى براى تيم ملى ارزش قائل شود و با قلبش براى تيم بازى كند، 
با ديگر بازيكنان هماهنگ باشد و بتواند عملكردمطابق انتظارات كادر 
فنى داشته باشد قطعا با نظر سرمربى تيم ملى در تركيب قرار خواهد 
گرفت. البته بازيكنان مشكلات خاص خود را دارند، ما هم به حضور هيچ 
بازيكنى اصرار نداريم. هر چند كه صمد و حامد زحمات زيادى براى تيم 
ملى كشيده اند و چيزى از ارزش هاى آنان كم نمى كند لذا سعى كرديم 

به همه بازيكنان و شرايط آنها احترام بگذاريم.

    سرمربى تيم ملى از دليل غيبت نيكخواه بهرامى و حدادى 
اظهار بى اطلاعى كرد. ايــن دو بازيكن دليل نيامدن خود را 
به فدراسيون اعلام كرده اند؟ اصلا غيبت شان با هماهنگى 

انجام شد؟
اينكه چرا بازيكنى مانند صمد و حامد به رغم دعوت شدن در تمرينات 
شركت نكرده اند در آينده مشخص مى شود،  تا آنجا كه مى دانم صمد به 
دلايل شخصى و اينكه خارج از كشور حضور دارد، در تمرينات شركت 

نكرد. اين موارد را بهتر است از خودشان بپرسيد.

    حامد حدادى در حالى در تمرينات شــركت نكرد كه در 
استورى با هشتگ ارسلان تنها نيست، به نوعى اعتراض خود را 
نسبت به دعوت نشدن از اين بازيكن اعلام كرد. بعد هم به نوعى 

نشان داد كه در كيش پيگير تمريناتش است.
البته شــبكه هاى مجازى و آنچه در آنها مى گــذرد را آنقدر  
پيگيرى نمى كنم. در مورد حامد حدادى هم اين موضوعاتى 
كه عنوان مى كنيد را شنيده ام. در كل  ما براى بازيكنان ملى 
احترام قائل هستيم و مشخصا انتظار داريم آنها هم اين احترام 
و ارزش متقابل را مدنظر قرار دهند. ما به عنوان فدراســيون و 
تصميم گيرنده موظف هستيم از بازيكنان كه قابليت هاى لازم 
براى قرار گرفتن در تركيب تيم ملى را دارند و منتخب سرمربى 
هســتند، دعوت كنيم و امكانات لازم را هم فراهم كنيم. حالا 
اينكه چرا اين بازيكنان با وجود دعوت شدن به اردو نيامده اند 

را از خودشان جويا شويد.

    قرار نيست اين موضوع را خيلى جدى تر از اين بررسى 
كنيد.

 قطعا بعد از پنجره پنجم در جلساتى كه خواهيم داشت اين موضوع را 
مورد بررسى قرار خواهيم داد.

   طبق پاسخ هايى كه از شما و سرمربى تيم ملى گرفتيم، 
غيبت اين بازيكنان بدون هماهنگى بوده است. با اين شرايط 

احتمال دارد براى پنجره ششم مجدد از آنها دعوت شود؟
 براى پنجره ششم و مسابقات بعد از آن در زمان خودش تصميم 
گيرى مى كنيم. از الان نمى توان در اين زمينه پيش بينى داشت 
اما اين موضوع را بازيكنان در نظر داشــته باشند كه ملاك اصلى 
تمام باشگاه ها و مربيان داخلى و خارجى براى انتخاب بازيكنان 
مطرح حضور آنها در اردوهاى تيم ملى و تركيب اصلى تيم ملى 
است. قاعدتا بازيكنى كه در اين اردوها حضور نداشته باشد، مورد 
ارزيابى قرار نمى گيرد. حضور در تيم ملى ثابت مى كند آن بازيكن 
جزو بهترين هاست و به همين دليل است كه رقابت ميان بازيكنان 
براى ملى پوش شدن به اوج مى رسد و گذشته از اينكه حضور در 
تيم ملى كشور افتخارى بزرگ است و در وضعيت عضويت باشگاهى 
آنها هم كاملا تعيين كننده است. در واقع يك ارتباط دو سويه وجود 
دارد، فدراسيون از بازيكنان نخبه براى تشكيل تيم ملى براى كسب 
افتخارات ملى بهره مند مى شود و آنها هم از حضور در تيم ملى براى 

بهتر كردن موقعيت باشگاهى خود بهره مى برند.

   در مورد ارسلان كاظمى و دعوت نشدن از اين بازيكن هم 
صحبت هاى زيادى مطرح شده است. دليل عدم دعوت از وى 

چه بود؟

 فدراسيون در انتخاب بازيكنان دخالتى ندارد، اين كادر فنى است كه 
بر حسب شرايط براى دعوت از بازيكنان و به كارگيرى از آنها در تركيب 

اصلى تصميم مى گيرد.

    حتى اگر موارد غيرفنى در اين زمينه تاثيرگذار باشد، باز هم 
فدراسيون ورودى به موضوع نمى كند؟

 البته اين مسايل را بررسى مى كنيم و به آن توجه داريم اما در كل در 
تصميمات مربى دخالتى نخواهيم داشت.

 قراردادم يكساله است 

كريمى: ازحضور در استقلال
 ترسى نداشتم

يادداشت

خصوصى ها يا خصولتى ها 
گرداب سرخ آبى 

چه كسانى را مى بلعد؟
سينا حسينى : توئيت جنجالى مديركل روابط 
عمومــى وزارت ورزش و جوانــان در ارتباط با 
خصوصى سازى دو باشگاه استقلال و پرسپوليس 
و تعيين قيمت پايه براى واگذارى اين دو باشگاه 
موج جديدى از نگرانى اهالى فوتبال را به دنبال 
داشت تا اين پرســش به وجود بيايد كه مبناى 

واگذارى اين دو باشگاه به چه ترتيبى است ؟
البته برخى منتقدان با اشاره به تجربيات قبلى و 
ادعاى مشابه در اين خصوص از سوى دولتمردان 
گذشته در تحليل هاى خود آوردند كه اين ادعا 
يك شوى رسانه اى از سوى دستگاه ورزش كشور 
است و هرگز چنين اتفاقى رخ نخواهد داد . نكته 
كليدى اينجاست كه ملاك و معيار انجام اين كار 
بر اساس كدام دســتور العمل است كه سرنوشت 
اين دو باشگاه پس از واگذارى به بخش خصوصى 
به سرنوشت مشابه ديگر مجموعه هاى خصوصى 
ختم نشود؟ كارشناسان با اشــاره به اين كه اين 
دو باشگاه به دليل عدم دسترسى به منابع كافى 
مالى در زمره مجموعه هاى ضرر ده با بدهى هاى 
سنگين و هنگفت هستند مدعى اند هر كسى براى 
تملك امتياز آن پيشقدم شود خود را در گردابى 
خطرناك گرفتــار كرده و بى ترديد با شكســت 
مجبور مى شــود اين مجموعه ها را به حال خود 
رها كند مگر اين كه همه چيز به صورت صورى 
برگزار شــود و طبق يك پلن نمايشى باشگاه ها 
به افرادى خاص واگذار شــود اما در عمل بازهم 
دولتى ها در نحوه مديريت آن نقش آفرينى كنند 
تا استقلال و پرســپوليس به معناى واقعى كلمه 

خصولتى شود!
از رفت و آمدها و جنب و جوش هاى نامحسوس 
گزينه هاى هميشگى مالكيت دو باشگاه استقلال 
و پرســپوليس به ســاختمان وزارت ورزش در 
سئول شمالى پيداست، ســناريوى جديدى در 
آستانه پياده شدن است تا با يك حركت تبليغاتى 
امتياز اين دو باشگاه واگذار شود اما با چه كيفيتى 

معلوم نيست!
در همين حال حضور غير منتظــره على پروين 
در مجلس شــوراى اســلامى و گفت و گوى او 
با خبرنــگاران پارلمانى نشــان داد كه با مطرح 
شدن ماجراى واگذارى باشــگاه هاى استقلال 
و پرســپوليس افرادى چون على پروين هم وارد 
بازى شدند تا شــائبه ها در اين خصوص افزايش 
يابد كه همان اتفاقى كه در دولت احمدى نژاد و 
حضور محمد على آبادى در ورزش كشور در حال 
پياده ســازى بود در دولت حسن روحانى هم در 
حال تكرار است البته با سناريويى جديد. از اين 
رو بايد ديد آيا اين اتفاق به سرانجام خواهد رسيد 
يا همانند ادوار قبلى اين طرح با بدترين شــكل 

ممكن شكست خواهد خورد.

تيم خواهد بــود؟ اتفاقى كه نويدبخش يــك بازى ديدنى 
خواهد بود از اين رو خيلى از علاقمندان به واليبال نگاهش 
به سالن مهران مشــهد دوخته شده است ســالنى كه به 
احتمال فراوان از نيم فصل دوم مســابقات ليگ برتر اجازه 
برگزارى ديدارهاى خانگى پيام را نخواهد داشــت چون از 
نظر فدراسيون واليبال استانداردهاى لازم براى برگزارى 

مسابقات ليگ برتر را ندارد.

اصطكاك در صدر
ديگر ديدار حساس امروز جدال شــهردارى ورامين و پيكان 
تهران اســت. پيكانى كه تا پايان هفته چهارم صدرنشــين 
بلامنازع ليگ برتر بود با يك اشتباه صدر جدول را دو دستى 
تقديم شهردارى ورامين كرد تا اينك در رده سوم جدول رده 
بندى قرار گيرد. بازيكنان ورامين هرچند امروز در ديدار خارج 
از خانه به مصاف پيكان خواهند رفت اما اميدوارند با غلبه بر 
تيم خودروساز پايتخت جايگاه خود را در صدر تثبيت كنند 
اما پيكانى ها براى باز پس گيرى صدر جدول تنها به پيروزى و 
شكست ورامين نياز دارند از اين رو ديدار امروز تهران بين اين 

دو تيم بسيار حساس و تعيين كننده خواهد بود.

نبردهاى دامنه جدول
ملاقات فولاد ســيرجان ايرانيان و شــهروند اراك نيز در 
ســيرجان براى نماينده كرمان در رقابت هاى ليگ برتر از 
اهميت فوق العاده اى برخوردار است. سيرجانى ها كه تيم 
قدرتمندى را روانه مسابقات كردند با افت ناگهانى از كورس 
خارج شــدند و به ميانه جدول رسيدند حالا با قرار گرفتن 
مقابل شهروند اراك به دنبال بازگشت به روزهاى اوج خود 

هستند تا شايد دوباره به جمع مدعيان بازگردند.
جدال شهردارى تبريز با دورناى اروميه و شهردارى اروميه با 
عقاب نهاجا دو بازى ديگر امروز رقابت هاى ليگ برتر واليبال 
است كه با انجام اين بازى روز نخست هفته دهم رقابت هاى 
ليگ برتر به پايان خواهد رسيد. تنها بازى باقيمانده هفته دهم 
نيز روز جمعه بين دو تيم شهردارى گنبد و كاله مازندران برگزار 
خواهد شد كه جدال شمالى هاى ليگ برتر واليبال نيز از جمله 
ديدارهاى حساس هفته خواهد بود كه قطعا تماشاى آن بازى 

براى گنبدى ها جالب خواهد بود.

آيا مانند ليگ برتر فوتبال صدر جدول واليبال به مشهدى ها مى رسد؟ 

مخابره پيام به صدر

 رئيس فدراسيون بسكتبال تاكيد كرد

به حضور هيچ بازيكنى 
در تيم ملى اصرار نداريم

به هر حال پيوستن به استقلال براى هر بازيكنى يك اتفاق مهم 
است كه البته از همان اول نشان مى دهد كار سخت است. 
وقتى به تيمى آمدى كه تعدادى از بازيكنان خوبش رفته اند  
بايد مسئوليت بيشترى داشته باشى. تيم استقلال جوان تر 
شده بود و جمع و جور كردن شرايط كار بسيار سختى بود.

من به تيم،خودم، باشگاهم ايمان داشتم و مى دانستم كه 
مى توانيم روزهاى خوبى در اســتقلال داشته باشيم. ولى 

در پاسخ به سوال شما بگويم كه ترســى از حضور در 
استقلال نداشتم.

14  اينكه پيراهن شــماره 14  اينكه پيراهن شــماره 14 را به 
تن مى كنى دليل خاصى دارد.
چون در تيم ملى اين شماره را 

انتخاب كرده اى و در استقلال 
نشد كه آن را بپوشى...

14كلا به شماره 14كلا به شماره 14 علاقه دارم.
دليل خاصى هم ندارد. در 
اســتقلال هم نشد كه 
 بپوشم چون 
اين شماره در اختيار 
بچه هاى ديگر تيم 

ظاهــرا   
ردادت  قرا
هم يكساله 

از نباختن در اين بازى از جذابيت هاى اين ديدار كم مى كند. 

    اســتقلال جام حذفى را از دست داده و 
تمام فكر و ذكرش ليگ برتر شده است. از 
طرفى در ليگ قهرمانان هم در گروه مرگ 

قرار گرفته ايد....
جام حذفى يك ميان بر بود كه مى توانســتيم  هم 
يك كاپ بگيريم و هم سهميه ســال آينده ليگ 
قهرمانان را كسب كنيم. حالا كه در آن جام 
حضور نداريم بايد تمركز كاملمان روى 
ليگ برتر و ليگ قهرمانان باشد. در ليگ 
قهرمانان هم واقعا گروه سختى داريم. 
معتقدم همه تيم هايى كــه در ليگ 
قهرمانان هستند خيلى قوى هستند 
ولى  الهلال، الدحيل و العين امسال 
قطعا با بهترين تيم وارد مســابقات 

مى شوند.

   صحبت و خواســته ات از 
هواداران استقلال چيست؟

اســتقلال  هــواداران  از 
مى خواهم مثل هميشــه از 
ما حمايت كنند. من از طرف 
خودم و تيــم قول مى دهم 
تلاشــمان را دو چنــدان 
كنيم تا دل آن ها را شــاد 

كنيم.



14
چهار شنبه  7 آذر 1397

 20 ربيع الاول 1440 28 نوامبر 2018  سال سى و يكم  شماره 8839 

ادب و هنر

يادداشت

به بهانه رمان «شاه كشى» نوشته ابراهيم اكبرى ديزگاه 

روايت انسان هاى مفلوك در برابر قدرت 
ادب و هنر/ حميــد بابايى: به نظر 
مى رسد هرگاه بخواهيم در مورد تاريخ 
حرف بزنيم بايد به خشونت بپردازيم. به 
واقع خشونت جزء لاينفك تاريخ است. 
گويى اين امر در تاريخ ما نهادينه شده 
است. چه سرها بريده شده و چه چشم ها 
كه كور نشده اند. حال اين پرسش مطرح 
مى شــود آيا اين همه خشــونت داراى 
مشروعيت اســت؟ و اين مشروعيت از 
كدام ناحيه حاصل مى شود؟ با بيان اين 
مقدمه مى پردازم به رمان «شــاه كشى» نوشته ابراهيم اكبرى ديزگاه از 
انتشــارات شهرستان ادب كه سعى كرده به دو بازه زمانى مهم در تاريخ 
معاصر بپردازد. از طرفى به كشتار فيضيه در سال 42 و از طرف ديگر به 
جشن هاى 2500 ساله در سال 50. نويسنده كوشيده اين بازه زمانى مهم 
را كه از نظر بسيارى جزو عوامل اصلى انقلاب اسلامى سال 57 بوده، بن 

مايه اصلى رمان خود قرار دهد. 
اين اثر بر خلاف بســيارى از رمان هاى ديگر كه با موضوع انقلاب نوشته 
مى شوند، به صورت مستقيم به اين مســئله نمى پردازد. در بسيارى از 
آثارى كه به اين مسئله مى پردازند، عناصر تشكيل دهنده رمان براى نيل 
به هدفى ديگر و نه صرفاً نوشتن رمانى خوش خوان و يا ارائه پيامى تبليغى 
در راستاى منويات طبقه اى خاص نوشته مى شوند. اما در رمان شاه كشى 
اين مسئله (داشتن پيامى خاص و يا رويكردى ايدئولوژيكى كه به داستان 
لطمه بزند) وجود ندارد و نويسنده كوشيده روايت خاص خودش را ارائه 
بدهد. در اين ميان مى توان به ابعاد مختلف شخصيت پردازى اشاره كرد. به 
طور مثال، شخصيت راوى كه روايت اصلى رمان حول او شكل مى گيرد، 
جوانى (سهراب) است كه پدرش را در سال 42 از دست داده. مرگ پدر 
(شــهادت وى) باعث از هم پاشيده شــدن خانواده مى شود. پدر او يكى 
از روحانيون متنفذ قم اســت كه او را يكى از مراجع آينده مى دانند، اما 
شهادت وى باعث مى شود سه فرزند او هر يك به مسيرى خاص بروند. 
راوى به باور همه فردى بى خيال است و خود را از تمامى جريانات سياسى 
كنار كشــيده. در اين ميان خواهر او مهسا شاعرى مى شود كه اشعارى 
سياســى در رد شــاه و حمله به او و خاندانش مى سرايد. حجاب از سر 
بر مى دارد و چريكى خشــمگين مى شود كه همواره با نيروهاى امنيتى 

درگير است. 
برادر ديگر راوى (حجت) وارد جريان هاى چپ مى شــود و دست به يك 
سرى فعاليت هاى سياسى خرابكارانه مى زند كه دستگير مى شود و توبه 

مى كند. 
در اين ميان شخصيت ســهراب ميان اين دو طيف قرار مى گيرد. او نه 
رويكرد خواهرش را دنبال مى كند و نه نگاه برادرش را. در واقع نيت اصلى 
او نه ايجاد يك تحول عظيم اجتماعى سياسى بلكه مسئله اى شخصى 
اســت. در واقع ســهراب براى انتقام خون پدر خود و بيشتر نشان دادن 

جربزه خودش قصد ترور شاه را دارد. 
در اين ميان تناقض هاى شديدى كه شخصيت اصلى دچار آن است باعث 
شــده بتوان با ترديدهاى او همگام شــد و قدم به قدم با او حركت كرد. 
سهراب به خاطر نداشتن ايده اى محكم و رويكردى نيرومند در كل رمان 
و تا صحنه هاى پايانى دچار ترديد است. هر چه به پايان رمان نزديك تر 
مى شويم ترديد او بيشتر و بيشتر مى شود و در پايان اين ترديد در متن 

باقى مى ماند كه آيا به واقع ماشه را خواهد كشيد يا نه؟ 
از نكات جالبى كه در شــخصيت پردازى رمان، نويســنده روى آن كار 
كرده و با شــيطنت چندبارى روى آن تأكيد مى كند علاقه ســهراب به 

فرح ديباست. 
از سوى ديگر شخصيت هاى اين رمان بر خلاف بسيارى از آثار ادبى كه در 
زمينه انقلاب و ريشه هاى آن نوشته مى شوند، داراى دغدغه هايى سطحى 
هستند، به نظر مى رسد بسيارى از اين شخصيت ها داراى رويكردى خاص 
و يا پرسشى بنيادين در برخورد با قدرت نيستند و فقط راه اصلاح امور را 

در كشتن شخص اول كشور، يعنى شاه مى دانند. 
در كنار مســائل ياد شده به نظر مى رسد بايد به برخى نواقص رمان نيز 
اشــاره كرد. راوى در ابتدا از درد دندان خود شــكايت مى كند. اين درد 
همواره با او هست و رهايش نمى كند. اما اين مشكل خللى در روايت او 

ايجاد نمى كند.
محدود كردن خود به موقعيتى خاص يعنى مجموعه پاسارگاد كه بخش 
اعظمى از روايت را در بر مى گيرد، موجب شــده دســت نويسنده براى 
ايجاد فضاهاى جديد بسته باشــد و همين امر موجب شده كه بخشى 
از روايت به نظر تكرارى و فاقد ريتم باشــد. در ميانه رمان اين مسئله به 
وضوح ديده مى شود كه گويى داستان از ايجاد ابتكارى جديد عاجز است 

و رمان پيش نمى رود. 
به عنوان يك مخاطب همواره متن برايم چالشى بود ميان كشف مفاهيمى 
خاص و ارتباط آن با مسئله اى مانند فرهنگ، تاريخ، فلسفه و نظاير آن. 
از اين رهگذر مى توانم رمان شاه كشى را يكى از چالش برانگيزترين رمان 
هايى بدانم كه در اين مدت خوانده ام، چرا كه مسئله اى در رمان مطرح 
مى شــود كه مناقشه اى مهم در تاريخ سياسى كشور را به همراه داشته 
است و چه بســا خط باريكى ميان گمراهى و رستگارى بوده است؛ آن 
هم مفهوم ترور اســت. رمان با جمله اى از هويدا آغاز مى شــود كه فرد 
اول جامعه را غيرقابل انتقاد و يا هر گونه اصلاحى مى داند چون قايل به 
شخص دومى نيست. همين امر به نوعى نيروى محركه اى مى شود براى 

كارى كه راوى قصد انجام آن را دارد، يعنى ترور شاه. 
همين برخورد را مى توان در مورد ترور حســنعلى منصور، نخست وزير 
دوره شاه ديد. آيا با ترور او رويه سركوب و ساير مباحثى كه شاه داشت، 
تغيير كرد و يا بهانه اى شد براى سركوب بيشتر آزاديخواهان در آن دوره؟ 
در عين حال مجوز كشــتن يك فرد از كجا صادر مى شود؟ راوى داراى 
گرايش هاى دينى اســت و در خانواده اى مذهبى رشــد كرده و مى داند 
كشتن يك فرد به اين ســادگى ها نيست. پس با چه ادله اى به اين سو 

حركت مى كند؟
 به نظر مى رسد در اين ميان نويسنده دست روى موضوع جالبى گذاشته 
هر چند كه بسيارى از اين مباحث مغفول مانده و مى شد بيشتر به آن ها 
پرداخت؛ مســئله ترور و خشونت جزء لاينفك تاريخ معاصر ايران بوده 
اســت. در كمتر اثرى ما به اين مسائل و پيوند ميان خشونت در تاريخ 
معاصرمان پرداخته ايم. جايى كه خشونت با خشونتى تمام سركوب شده 
است و خود عاملى براى ايجاد خشونتى ديگر شده است. امرى كه گاهى 
اوقات آن را مى توانيم در بخش هايى از زندگى روزمره خود ببينيم، جايى 
كه گويى گفت وگو راه به جايى نمى برد و مردم با درگيرى گفت وگوهاى 
خويش را جلو مى برند، آيا اين نمودى از خشــونتى تمام عيار در بطن 

جامعه ما نيست؟ 
در مجموع «شاه كشى» را مى توان روايت انسان هايى مفلوك دانست كه 

در مقابله با قدرت حقيرند و حرفى براى گفتن ندارند.

نگاهى به تابلوى «ضامن آهو» تازه ترين اثر استاد محمود فرشچيان 

چهره خورشيد از زاويه ديد عاميانه
 ادب و هنر/ على داوودى  هنر وقتى رنگ 
و بــوى دينى و وجه مذهبى بــه خود مى گيرد، 
هنرمند از مرتبه هنرى مى گذرد و به عنوان مبلغ 
مذهبى وارد عرصه مى شــود. در اين مرحله آثار 
تقدس دارد و كار هنرى بــه مثابه به جا آوردن 
اعمال دينى اســت، بنابراين بايد با تطهير وجود 

همراه باشد.
بخشــى از اين رويكرد مذهبــى در تصويرگرى 
معانى دينى و شــمايل نگارى اولياى دين (همه 
اديان) ظهور داشته است. شمايل ها، صورت هاى 
خيالى اند كه بــا رمزها و رازهايــى، تصويرى از 
فراانسان را روايت مى كنند. اين آثار عموماً براى 
نصب در اماكن مذهبى چون امامزاده  و حسينيه و 

كليسا و معابد مورد استفاده قرار مى گرفتند.
شمايل هاى مذهبى جهان كه در دوگونه تصوير 
رســمى ايســتا و همچنين روايى و پويا ترسيم 
مى شــد، مبين سيماى شــخص و يا داستان و 

حادثه اى تاريخى مرتبط با وى بوده است.
در هنــر ايران نيــز شــمايل نگارى از مهم ترين 
گنجينه هاى هنر بخصوص هنر شــيعى اســت 
كه مي توان آن را به لحاظ شــكل و فرم، تداوم 
شكل هاي هنري تحول يافته در طول تاريخ تمدن 
اسلامي دانست؛ هنرى كه خود منبعث از حقايق 

ديني اسلام است.

 حساسيت صورتگرى در اسلام
صورتگري در عالم اسلام بر خلاف اديان مسيحى 
و بودايى حساسيت ويژه اي داشته و همواره يكي 
از امــور چالش برانگيز در هنر اســلامي همين 
تحريم صورتگري بوده است؛ البته اين كار به دليل 
احتراز از شائبه بت پرستي مذموم دانسته مي شود 

و نه حكم صريح قرآني.
برخورد تشــبيهيتنزيهى همان قصه دو رويكرد 

اصلى ارسطويى افلاطونى است. 
هنر اسلامى كه زبان عالم قدس و معناست سعى 
داشته صورت ملكوتى جهان را نشان دهد، پس به 
سوى وجه تنزيهى حركت كرده، اما اين روزگار به 
واسطه غلبه زبان تصويرى و عينيت گرايى، روزگار 
تشبيه است و نشانه هاى اســتعارى و نمادين و 

رازآلود راه به جايى نمى برد. 
از آنجا كه اين پرده هاي شــمايل نه به عنوان اثر 
هنرى صرف، بلكه به مثابه زيارتگاهي نزد مردم 
تقدس داشــته، نقاشان شــمايل نگار نيز سعي 
داشــتند تا جلوه اي منزه و قدسي از مقدسان را 
بــه تصوير درآورند، بنابراين براى حفظ حرمت و 
احتراز از نمايش صريح، گاه ايشــان را با نقاب يا 
از زاويه كنار و يا چهره غرق در نور نشان داده اند 
تا جلوه تنزيهى و كمالى را رعايت كرده باشــند. 
شمايل ها به جز صحنه هايى مانند بر صليب شدن 

مســيح(ع) نشاني از درد و رنج ندارند و لبخندى 
آرامش بخش بر لب ايشان نقش بسته است.

 ويژگى تصوير اوليا در قاب نقاشى
حالت كلى اوليا در تصوير نوعاً مشــابه هم اند و 

مشابهت هاى زير را دارند:
 مركزيت و محوريت شخص مقدس است كه در 
تركيب بندى به لحاظ بصرى در نقطه برتر قرار 
دارد و با گسيل انرژى خطوط و رنگ به سمت آن 
نقطه برجسته و متمايز شده چندان كه بيننده در 

نگاه اول آن را ببيند.
 محيط موضوع نيز در همه شــمايل نگارى هاى 
روايى تقريباً مشابه است؛ يك موقعيت بهشت گونه 
سبزه زار و چشمه سار كه بر در و ديوارش گل و 
بلبل حضور دارد. اين ويژگى از تصوير جمشــيد 
پادشــاه اســاطيرى ايرانيان تا بوداى هندوان و 
عيساى مسيحيان مشترك است: باغ عدنى است 

هميشه بهار. 
 مسئله ديگر گرد آمدن موجودات به ظاهر دشمن 
با هم اســت؛ همان مثل معروف گرگ و ميش و 
آهو و پلنگ با هم. اين مى تواند نماد پايان جنگ 
و برقرارى صلح در ســايه حكومت و حضور ولى 

خدا باشد.
 در برخى نمونه هاى توحيدى و معنوى، ملائك و 
فرشته ها و همچنين موجودات عالم معنا نيز حضور 
دارند و به نحوى همگرايى همه خلق و كرنش آن ها 
نسبت به موضوع بيان شــده است. البته از طرفى 
مى تواند به معناى يكى شــدن زمين و آســمان و 
حصارشكنى بين عوالم نيز باشد كه يعنى با حضور 

ولى خدا همه خلقت ظاهر شده اند و حاضر.
 حالات شــخص نيز به چند شكل كلى نشسته يا 
ايستاده آرامش و يا پويايى را به ذهن متبادر مى كند.

 در همين زمينه حالت دســت ها نيز قابل توجه 
است؛ دست نماد قدرت و عملكرد و نوع شخصيت 
است. اين نماد در تصويرهاى مسيح و بودا كاملاً 

مشخص است.
 چهره قديسين و اوليا كه پيشتر بحث شد هماره 
با آرامش و لبخند و اســتوارى و گاه با هاله نورى 
تزئين شده است. جالب اينكه نوع چهره به فراخور 
قوم، فرهنگ، جغرافيا و تاريخ دوره تغيير مى كند؛ 
از نژادهاى مختلف تا مدها و جلوه هاى گوناگون. 
اين تفاوت ها صورت كمالى كليت زيبايى شناسى 
در هر عصر و سرزمينى است كه در چهره قديس، 

ولى يا سلطان تجلى دارد. 
اما تفاوت ها: يكى از مهم ترين اســناد وجه تمايز 
را بايد در نقاشــى هايى با موضوعات مشــترك 
جست؛ چرا كه نقاشــى مركز تجمع گزاره هاى 
فرهنگى است و هويت در آن منعكس مى شود. 
بويژه در مباحث و مســائل ماورايى كه از اساس 

متفاوت اند و از تصور تا تجســم، نحوه برخورد ما 
را شــكل مى دهند. درواقع هر مذهبى نشانه ها و 
عناصر فرهنگى، قومى و نــوع نگاه خود را دارد؛ 
به عنوان مثال حضور حيواناتى همچون بره، آهو، 
گاو، ميمون و طاووس و... كه حتماً جنبه نمادين 
و معناى رمزى دارند؛ از اين روست كه هر يك بار 
معنايى خاصى به دوش مى كشند. پوشش و نوع 

آرايش چهره نيز به همين صورت است.

 ضامن آهو، يك شمايل نگارى متفاوت
با اين مقدمه طولانى به بررسى يك اثر شاخص 
از هنر دينى شمايل نگارى مى پردازيم؛ ضامن آهو!

داستان پناه آوردن چند آهو به دامان امام رضا(ع) 
و ضمانت امام در مقابل شكارچى بهانه خلق اين 
تابلو شده اســت. در اين تابلو همه عناصر اعم از 
موجودات و ابزار و اشيا و فضا و خطوط و نقوش و 
تركيب بندى متوجه امام رضا(ع) است كه دقيقاً 

در قلب نورانى تابلو قرار گرفته است.
شــيوه اين شــمايل نگاري متفاوت است. استاد 
محمود فرشچيان در اين شمايل نگاره، سيماي 
امــام رضا(ع) را در هالــه نور محو كرده تا صفت 
روحاني شمس الشموس را نمايش دهد، به طورى 
كه صورت به سختي قابل رؤيت است. جهت نگاه 
امام مستقيم نيست، محجوب، آرام و رو به پايين 

است اما شكارچيان را نگاه مى كند.

 ويژگى فنى تابلوى ضامن آهو
طراحى، چنانكه در آثار ديگر فرشچيان هم ديده 
مى شود اساس اين تابلوست كه وجود رنگ و لعاب 

هم از استوارى آن نكاسته است. 
رنگ پردازى چند لايه و متنوع كه به وجود آورنده 
بافت ها و عناصر وهمى مختلفى در اين تابلو بوده 

است.
بافت هاى گوناگون و درهم براى ايجاد حس حجم 
دارى و جدا شــدن از محيط مسطح معنوى در 

قاب حاشيه.
طبيعت گرايى كه مهارت چندگانه نقاش در شناخت 

و ترسيم و تفكيك گونه ها را هم نشان مى دهد.
نقوش تزئينى و تشــعير و حاشــيه و ســرلوحه 
و قاب بنــدى و جدول كشــى و تســلط بــر انواع 
نقش مايه هايى كه از شــوق جان گرفته اند و نگاه 

مى كنند.
آناتومــى انســان واقعى و ترجمــه و تبديل آن 
در ســاختار طراحى نگارگرى در واقع تبديل و 
بازخوانى هنرى يك جهان عينى به جهان ذهنى 
و خيالى است؛ لذا اسب او هم مادى است چرا كه 
فرم آشــفته و تازه اى دارد كه پا را از دايره قواعد 
ايستاى گذشته فراتر گذارده است، اما همچنان 
قرابتى با آن نمونه سنتى دارد، لذا اين دوگانگى 

فضاى خاص آثار وى است.

 تركيب بندى پويا 
در امتداد يك خط فرضى

 تركيب بندى در آثار اســتاد فرشچيان نوعاً فرمى 
چرخشى و پويا دارد كه عناصر در امتداد يك خط 
فرضى مى چرخنــد. خطى كه از هر طرف حركت 
كند درنهايت به وجود امام(ع) ختم مى شــود. به 
جهت روان شناسى، خطوط منحنى با حركت مدام، 

نشان زنده بودن و خروج از ركود است. 
در واقع استحكام اين تابلو، تبديل ايستايى قدرت 

بــه پويايى مانور تاويل مى شــود؛ توان جابه جايى 
و حركت.

 سخن آخر
با وجود بســيارى انتقادات به كليشــه هاى آهو و 
سقاخانه و كاشى و كبوتر، رابطه ما با امام هشتم(ع) 
به واســطه همين عناصر و نشانه هاســت و زبان 
مجموعه اى از نشــانه هاســت و لذا گريزى از اين 

كاربرد نيست.  
حرم امام رضا(ع) جهانى هنرى اســت. از معمارى 
تا قوانين حاكم بر آن نظمــى خاص دارد. مدينه 
فاضله اى مناسب ساخت هنرى يك تصوير بهشتى 
عام؛ آهو و آيينه و حوض و كبوتر. اين ها همه تصور 
آرمانى و رؤيايى ما از حرم است كه اين تابلو نقاشى 

سعى كرده همان حس را انتقال بدهد.
اين تابلو بر اســاس ذهنيت (شايد عوامانه) ما از 
حرم رقم خورده؛ همان ذهنيت «شــاه خراسان!» 
و كرنــش همگانى جماد و ملــك و روح و جان! 
اينجا موضوع تابعيت است و همزبانى و درك زبان 
زبان بسته ها كه خود ما انسان هاييم، چيزى كه از 
ديدگاه انسان امروز غريبه مى نمايد. تابلو سعى در 
بازتاب ويژگى ها و صفاتى دارد كه از شخصيت امام 
سراغ داريم؛ مهربانى و پناه و غربت و تنهايى ايشان 
و درنهايت آرامش و اطمينــان يك معبد در دل 

طبيعت و در حضور امامى رئوف و غريب.

برش

اين تابلو بر اساس ذهنيت شايد 
عوامانــه ما از حرم رقــم خورده؛ 
ذهنيت «شاه خراسان!» و كرنش 
همگانى جماد و ملك و روح و جان! 
اينجــا موضــوع تابعيت اســت و 
همزبانى و درك زبان زبان بسته ها 
كه خود ما انسان هاييم، چيزى كه 
از ديدگاه انســان امــروز غريبه 

مى نمايد.

ميرشكاك در مراسم افتتاح خانه شعر و ادبيات تهران:

«گرمارودى» ادب شيعى را وارد ادبيات امروز كرد
مؤمنى در مراسم پويش مردمى انتخاب بهترين كتاب دفاع مقدس:

هنر مقاومت براى مردم جهان جذاب است
مهر: مراسم  نكوداشت استاد سيدعلى موسوى 
گرمارودى و افتتاح خانه شعر و ادبيات تهران، 
عصر روز دوشنبه در محل اراضى عباس آباد 
تهران برگزار شــد. در اين مراسم يوسفعلى ميرشكاك با 
اشاره به فعاليت هاى ادبى موسوى گرمارودى در سال هاى 
پيش از انقلاب اسلامى، عنوان كرد: اولين شعرى كه باعث 
دگرگونى چشم انداز شعر شيعى شد شعر بلند «در سايه سار 
نخل ولايت» آقاى گرمارودى بود كه به ما فهماند مى توان 
اينجا بود و شــاعرى كرد بدون اينكه تحت تأثير شاملو و 
اخوان و... بود. شعرى كه خودمان را در آن ببينيم، بافتش 
امروزى باشد و ما را دگرگونه كند. وى ادامه داد: شعر آقاى 
گرمارودى براى ما نوعى رجعت را به همراه داشت؛ ما را به 
ادب شيعى بازگرداند و به آن جايگاه مدرن بخشيد. برخى 
از مرحوم طاهره صفارزاده به عنوان نخستين شاعر در اين 
مسير ياد مى كنند، اما به باور من نخستين نفر در اين مسير 

آقاى گرمارودى بود و ديگران را ايشان به اين سمت كشاند. 
ميرشكاك با اشــاره به قصيده سرايى گرمارودى، از وى به 
عنوان برجســته ترين قصيده سراى معاصر ايران ياد كرد و 
گفت: قصايد ايشــان زبان امروزى دارد و در كنارش شعر 
آزادش نيز ممتاز است. در ادامه مراسم غلامعلى حدادعادل، 
رئيس فرهنگســتان زبان و ادب فارسى نيز در سخنانى به 

تجليل از جايگاه استاد موسوى گرمارودى پرداخت.

ادب و هنر: مراســم پايانــى پويش مردمى 
انتخاب بهترين كتاب دفاع مقدس انتشارات 
ســوره مهر از نگاه خوانندگان ديروز در حوزه 
هنرى برگزار شــد. در اين مراســم محسن مؤمنى شريف، 
رئيس حوزه هنرى با اشــاره به استقبال مردم از كتاب هاى 
خاطرات دفاع مقدس، گفت: ما به عنوان ناشــر در برابر اين 
حجم از استقبال مردم از اين كتاب ها كم مى آوريم، اما گلايه 
و تعجب ما از اين است كه وقتى فهرست كتاب هاى پرفروش 
منتشر مى شود، نامى از اين كتاب ها نيست. وى با اشاره به 
اينكه انقلاب اسلامى نظريه مقاومت را در برابر نظريه سازش 
و وادادگى مطرح كرد، افزود: همين نظريه و هنر شكل گرفته 
بر اساس آن است كه براى مردم جهان جذاب است، وگرنه 
آن ها كه ادبيات مأيوس و تسليم شده را بهتر و بيشتر از ما 
دارند. مرتضى ســرهنگى، مدير دفتر ادبيات و هنر مقاومت 
حوزه هنرى نيز در اين مراسم گفت: ارتشبد ازهارى در زمان 

جنگ، از آمريكا به عراق رفت تا درباره همه اطلاعات نظامى 
ايران، عراقى ها را توجيه كند، اين ها همان كسانى بودند كه 
مى گفتند چو ايران نباشد تن من مباد. در اين مراسم از بهناز 
ضرابى زاده و حميد حسام به عنوان نويسندگان برگزيده به 
انتخاب خوانندگان انتشارات سوره مهر تجليل شد. همچنين 
اعلام شد كه بيشترين امتياز از طرف خوانندگان به كتاب 

«دختر شينا» نوشته بهناز ضرابى زاده داده شده است. 

ادبيات پايدارىچهره روز 

گزارش

ادب و هنر: مراسم رونمايى و جشن امضاى 
چاپ چهلم رمان «دعبــل و زلفا» در قالب 
سلسله نشســت هاى تبليغى-ترويجى «در 
پناه كلمات» همزمان با برگزارى بيستمين 
نمايشــگاه بين المللى كتاب مشهد، توسط 
به نشــر و با همكارى اداره فرهنگ و ارشاد 
اسلامى مشهد و با حضور مؤلف اثر و جمعى 
از نويســندگان و علاقه مندان به كتاب در 
سراى اهل قلم نمايشگاه كتاب مشهد برگزار 

شد.

 قلم زدن در عرصه ادبيات دينى 
دشوار است

بــه گزارش قدس و به نقل از روابط عمومى 
به نشر، ســيد احمد ميرزاده، معاون توليد 
به نشر (انتشــارات آستان قدس رضوى) در 
اين مراسم با بيان اينكه قدم زدن و قلم زدن 
در راه اهل بيت(ع) توفيقى اســت كه فقط 
نصيب برگزيدگان حضرت مى شــود، اظهار 
كرد: آن گونه نيست كه نويسنده اى تصميم 
بگيرد بنشــيند و تلاش كند تــا اينكه اثر 
موفقى به وجود آورد. وى آثار موفق عرصه 
ادبيات دينى را آثار جوششى برآمده از دل 
دانست كه يكى از دلايل اين امر تنگناها و 

دشوارى هاى توليد ادبيات دينى است.
معاون توليد به نشر با اشاره به اينكه تركيب 
ادبيات دينى يك تركيب پارادوكسى است، 
خاطرنشــان كرد: مرزهــاى بين خلاقيت 
دينى، نــوآورى ادبى و حركــت كردن در 
عرصه اصول ثابت و پابرجا كه عرصه اصول 

دينى است، كار دشوارى است.

در ادامه حجت الاســلام مظفر ســالارى؛ 
نويسنده كتاب «دعبل و زلفا» با تقدير از به 
نشر به عنوان ناشر تخصصى در حوزه دين، 
اظهار كرد: به نظر مى رسد كه بنده ركورددار 
رمان دينى در كشور هستم و رمان رؤياى 
نيمه شب با 73 بار تجديد چاپ نشان داد 
اگر داستان خوبى نوشته و به خوبى تبليغ 
و توزيع شود و قيمت مناسبى داشته باشد، 

مردم ما اهل كتاب هستند.
وى با بيــان اينكه مردم ما بــا كتاب قهر 
نيســتند، افزود: آن ها كتــاب خوبى را كه 
بشناســند، مى خرند و مى خوانند، هر چند 
كه به لحاظ اقتصادى و معيشت در وضعيت 

خوبى قرار ندارند.

ســالارى ادامه داد: همــواره بحث مفصلى 
وجود دارد كه آيا هنر دينى، رمان دينى يا 
سينماى دينى داريم يا خير. به نظر من به 
هنرى مى توان هنر دينى گفت كه برگرفته 

از اعتقادات اصيل هنرمند باشد.
نويسنده رمان «دعبل و زلفا» اظهار كرد: اين 
عنايت امام رضا(ع) بود كه اين رمان را نوشتم. 
براى اين رمان حدود 6 ماه درباره زمينه هاى 
تاريخى و شــخصيت دعبل خزايى تحقيق 

كردم و 6 ماه نيز نگارش كتاب طول كشيد.

 دعبل و زلفا
 بيشتر داستان است تا تاريخ

حجت الاســلام سالارى گفت: اين اثر بيش 

از آنكه يك اثر تاريخى باشد، داستان است 
و اميدوارم در كارهاى آينده بيش از پيش 
بتوانم از پس نوشتن رمان در اين حوزه بر 

بيايم.
در ادامه، على براتــى كجوان، منتقد ادبى 
اظهــار كرد: بــاور دارم حضــرت على بن 
موســى الرضا(ع) وقتى به فــردى عنايت 
كند، آن عنايت بى نهايت اســت، بنابراين 
فــردى كه عهــد مى بندد و بــه خاطر آن 
قلم مى زند بى شــك عنايتش را در زندگى 

مى بيند.
وى بــا بيان اينكــه در حوزه داســتان و 
رمــان چيزى به عنوان تيپ و شــخصيت 
داريم، افزود: واقعيت امر اين اســت كه در 

حوزه هاى مذهبى توانايى آن را نداريم كه به 
سراغ شخصيت هايى برويم كه از هر حيث 
كامل هســتند، ضمن آنكه داســتان هاى 
صرفاً تاريخى براى همه شــيرين نيســت 
لذا نويســندگانى كه زبده هستند و درك 
بيشــترى از حــوزه رمان دارند به ســراغ 
حاشــيه ها و ديگر بخش هــاى زندگى آن 

بزرگواران مى روند. 

  انتخاب نثر ساده و صميمى ويژگى 
برجسته «دعبل و زلفا»

وى انتخاب نثر ساده و در عين حال صميمى 
براى بيان اين روايت بويژه براى جوانان را از 
نكات مثبت اين اثر دانست كه مخاطب را به 
طرف متن مى كشاند و خاطرنشان كرد: در 
هر جايى از متن كه احساس مى كنيم افول 
پيدا مى كند نويسنده با ايجاد حادثه ديگرى 
در دل آن، براى مخاطب جذابيت و كشش 

ايجاد مى كند.
همچنين در اين مراســم نويــد كريمى از 
داستان نويســان مشهدى با اشاره به نكات 
تكنيكى اين رمان اظهار كرد: فضاســازى 
مناســب و اشراف نويســنده به برهه اى از 
تاريخ كه داســتان در ارتباط با آن نگارش 
شده است از نكات برجسته اين اثر به شمار 

مى آيد.
وى اســتفاده از واژگان متنــوع را از ديگر 
نكات مثبت رمان «دعبل و زلفا» دانســت و 
خاطرنشان كرد: حفظ تعادل ميان واژگان 
تاريخى و ســاده نشانگر تســلط نويسنده

است.

حجت الاسلام مظفر سالارى در مراسم جشن امضاى چاپ چهلم رُمان «دعبل و زلفا»: 

مردم كتابخوانند، بشروطها!
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فرزاد مؤتمن:
شوراى صنفى نمايش دست از عوام فريبى بردارد

سيما و سينما: فرزاد مؤتمن با 
انتشار تصويرى از فيلم هاى روى 
پرده كه تأكيدش بيشتر بر «خانم 
يايا» بود، دســت اندركاران حوزه 
مديريتى در ســينما را حمايت 
كننده برخى فيلم هاى بى ارزش 
دانســت. او با بيان اين مطلب نوشت: «واقعيت اين است كه فيلم هـــاى 
ســينماى ايران نه بر پايه «ارزش تجارى» احتمالى، بلكه بر اساس تعداد 
سينماهـــا و ســئانس هـــايى كه در اختيار مي گيرند، مي فروشند. 
سينماداران، پخش كنندگان و شوراى صنفى نمايش، به خودشان دروغ 
نگويند و دست از عوام فريبى بردارند. اين شماييد كه از طريق بروكراسى 
حاكم، فيلمى را در ناز و نعمت به اكران مي رسانيد و فيلم ديگرى را له 
مي كنيد و الاّ هـمه مي دانيم كه در سينماى ما، ارزش گذارى تجارى، 

وجود خارجى ندارد.»
 

رونمايى از مستند «مرهم»
روايت شهيدى كه به على شارژى معروف شد

مهر: مستند «مرهم» به كارگردانى 
مسعود زارعيان چهارشنبه هفتم 
آذرماه در ســينما هويزه مشهد 

رونمايى و اكران مى شود.
كارگردانى  به  «مرهم»  مســتند 
مســعود زارعيان درباره شــهيد 
خدابخش خاورى معروف به على شــارژى اســت. على شارژى يكى از 
فرماندهــان تيپ زرهى فاطميون بوده كه بر اثر مجروحيت شــديد در 
سوريه به شهادت مى رسد.اين مستند شخصيت على شارژى را در پدر و 
دو همرزمش جست وجو مى كند و تلاش كرده ساختارى متفاوت داشته 
باشد. مراسم رونمايى از اين مستند چهارشنبه هفتم آذرماه ساعت 17:30 
در سينما هويزه مشهد برگزار مى شود و با همكارى مؤسسه آفرينش هاى 

هنرى آستان قدس رضوى از خانواده شهيد تجليل به عمل مى آيد.
اين مستند به تهيه كنندگى محسن اسلام زاده و به سفارش مركز سيماى 
خراسان رضوى توليد شده است و عوامل آن شامل فيلمبردار رضا عزيزى، 

صدابردار احمد محمدى و مديرتوليد مجيد زارعيان مى شوند.
 

اميدوارم امسال 
نگاه بهترى به فيلم اولى ها داشته باشيم

ميزان: فرشته صدرعرفايى گفت: 
افرادى كه با كمك پول و سرمايه 
و به اشــتباه وارد عرصه بازيگرى 
مى شوند.  بزودى حذف  شده اند، 
البته اين بازيگــران گاهى آنقدر 
فيلــم بازى مى كنند و ســرمايه 

مى گذارند تا بالاخره روزى بازيگر شوند.
فرشته صدر عرفايى بازيگر تئاتر، سينما و تلويزيون درباره دليل همكارى 
خود با كارگردانانى كه براى نخســتين بار تجربه ساخت فيلم را تجربه 
مى كنند، گفت: نســل تازه فيلمســازان كه موسوم به فيلم اولى هستند 
به دليل انرژى و اســتعداد بالاى خود اكثراً آثار خوبى را راهى سينماها 

مى كنند و از ميانشان استعدادهاى خوبى يافت مى شود.
او در همين راستا ادامه داد: سال گذشته تعداد بسيار كمى از فيلم  اولى ها 
به جشنواره فيلم فجر راه يافتند. كارگردانانى كه اكثراً در بخش خصوصى 
فعاليت مى كردند و نتوانستند راهى جشنواره شوند. اميدوارم امسال نگاه 
بهترى به فيلم اولى ها داشته باشيم. بازيگر فيلم «كوچه بى نام» جشنواره 
فيلم فجر را فرصتى مناسب براى شناسايى و كشف نسل نو سينما خواند و 
تأكيد كرد: از نظر من جشنواره فيلم فجر بهترين مكان براى فرصت دادن 
به نسل جوان و فيلم  اولى ها است. در اين جشنواره ما مى توانيم آن ها را 

شناسايى كرده و براى آينده روى آن ها سرمايه گذارى كنيم.
وى در مــورد حضور بازيگران جوان در عرصه ســينما افزود: ورود افراد 
به ســينما نبايد محدود شود. ما بايد راه را براى حضور جوانان به عرصه 
بازيگرى باز كنيم و اين رشته را فقط مختص برخى افراد ندانيم. در بيشتر 
مواقع بازيگران و كارگردانان جوان خوبى وارد ســينما شــده اند و من به 
شخصه از همكارى با جوانان لذت مى برم، زيرا اين همكارى منجر به بروز 

و ظهور استعدادهاى بزرگ مى شود.
 

«به وقت شام» 
از سال ها سخنرانى تأثيرگذارتر بود

مهر: ســيدمحمد حسينى وزير 
اســبق فرهنگ و ارشاد اسلامى 
درباره ترويج گفتمان مقاومت كه 
از سوى ايران به ادبيات فرهنگى و 
سياسى جهان افزوده شده است، 
تصريح كرد: بحث مقاومت اكنون 
يك بحث راهبردى براى جمهورى اســلامى و كشورهاى منطقه است و 

خوشبختانه گفتمان مقاومت تاكنون آثار و بركات فراوانى داشته است.
وى ادامــه داد: هيچ كس باور نمى كرد ما بتوانيم در ســوريه تكفيرى ها 
را باوجود حمايت هاى گســترده اى كه دريافت مى كردند، سرجاى خود 
بنشانيم،اما با پايدارى مردم منطقه و كمك هاى جمهورى اسلامى نتايج 
خوبى حاصل شــده و حال بايد اين نتايج و سياست گذارى ها را در قالب 
فيلم، مستند و ســريال به دنيا عرضه كنيم.حسينى با اشاره به اهميت 
استفاده از ظرف هنر براى انتقال يك گفتمان گفت: ما بايد در قالب هاى 
هنرى نشــان دهيم كه راهى جز مقاومت نداريم و مظلوميت و حقانيت 
جبهه مقاومت را به دنيا معرفى كنيم، همچنين بايد بتوانيم خشونت و 
ظلم و بى عدالتى اى را كه در حق مردم منطقه روا مى شود، نمايش دهيم.
وزير اسبق ارشــاد با اشاره به تأثيرگذارى فيلم هايى مثل «به وقت شام» 
ساخته ابراهيم حاتمى كيا عنوان كرد: فيلم «به وقت شام» ساخته ابراهيم 
حاتمى كيا در خود ايران هم تأثير بســيارى داشت. ما در اين چند سال 
گزارش ها و تحليل ها و سخنرانى هاى بسيارى درباره داعش داشته ايم اما 
هنوز براى بسيارى از مردم عادى خطر داعش و تكفيرى ها ملموس نشده 
و اين فيلم توانست براى مردم عادى هم تأثيرگذار باشد و همگان جبهه 
مقاومت را تحسين كنند. حسينى اظهار كرد: وقتى چنين فيلم هايى در 
داخل و خارج از كشور ساخته و اكران شوند، مى تواند در نقش بازدارندگى 
هم عمل كند و ديگران بدانند اگر به كشور ما حمله كنند در برابر آن ها 

چگونه ايستادگى خواهد شد.

  الان مشغول چه كارى هستيد؟
الان مشغول بازى در سريال «سرباز» هستم و نقش 
يك سرباز را در پادگان بازى مى كنم. من بازيگر 
تئاتر هستم و كارم همين است، گروه كارگردانى 
با من آشنايى قبلى داشت، اما ويديوهاى صفحه 
اينستاگرامم براى اين انتخاب بى تأثير نبوده است. 

 اين نقش شــما با لهجه مشهدى خواهد 
بود؟

هنوز سر لهجه تصميم نگرفتيم اگر لهجه داشته 
باشد يا نه با چيزى كه در صفحه اينستاگرام من 

هست، كاملاً متفاوت خواهد بود.

 نگران نيستيد كه شــخصيت شما در 
اينستاگرام تان روى كارهاى بعدى  صفحه 

تان اثر بگذارد؟ 
حضور من در صفحه اينستاگرامم، بيشتر صداست 
تا تصوير. پست هايى كه در اينستاگرام مى گذارم 
بــراى پر كردن وقتم بوده اســت. كار اصلى من، 
فعاليت در سينما و تلويزيون است. قصد ندارم كه 
صفحه اينستاگرامم را ببندم ولى بيشتر هدفم كار 

در سينما و تلويزيون است. 

 به خاطر بيشتر شدن فعاليتتان در سينما 
و تلويزيون، آيا حضورتان در اينســتاگرام 

كمتر خواهد شد؟
سعى مى كنم كه به موقع پست بگذارم چون اگر 
شناخته شــدم به واسطه همين پست ها و لطف 
مخاطبانم بوده است. عامل تأثيرگذار در شناخته 
شدن من، پست هاى اينستاگرامى صفحه ام بوده 

است. 

 دليل اينكه در كارهايتان از لهجه مشهدى 
بهره مى گيريد، چيست؟ 

لهجه مشهدى بسيار جذاب است و خيلى جاى كار 
دارد. ضمن اينكه من روى لهجه مشهدى تسلط 
داشتم، ممكن است كه لهجه هاى ديگر را بتوانم 
صحبت كنم، اما تسلطى به آن ها ندارم. معتقدم 
كه يك ســرى اصطلاحات محلى و ســنت هاى 
قديم مشهد بايد حفظ شود. لهجه براى من مهم 
است چون اگر لهجه ها را حفظ نكنيم، از گنجينه 

لغاتمان كم مى شود.

صحبت  مشــهدى  معمولاً  خودتــان   
مى كنيد؟

مادر من تهرانى است، ولى چون در مشهد بزرگ 
شدم مى توانم با لهجه صحبت كنم. پدرم هم اهل 
يكى از شهرســتان هاى خراسان اســت و اصالتاً 

مشهدى نيستيم. 

 نگاهى كه در جامعه شايع شده، اين است 
كه لهجه هاى محلى به سخره گرفته مى شود، 
پيش از اين هم لهجه مشهدى را به مسخره 
مى گرفتند، اما پست هاى اينستاگرامى شما 
باعث شد كه اين لهجه، دلنشين و جذاب به 

نظر برسد؟
به نظرم علت چنين رفتارى كه مردم نســبت به 
لهجه مشهدى داشــتند، اين بوده كه يك سرى 
فيلم و سريال داشتيم كه بازيگران مى خواستند 
با لهجه مشهدى حرف بزنند، اما خيلى بد صحبت 
مى كردند، اصلاً بلد نبودند كه مشــهدى صحبت 
كننــد. من تلاش كردم كه نكات بامزه اين لهجه 
را بيرون بكشم. سعى كردم كه نكات و رفتارهاى 
ظريفى كه بين اعضاى خانواده، آشنايان و فاميل 

وجود داشــت را به تصوير بكشــم. خدا را شكر 
خيلى ها علاقه مند شــدند كه با لهجه مشهدى 
حرف بزنند، از شهرهاى مختلف براى من ويديو 

مى آيد كه تلاش دارند مشهدى صحبت كنند.

 از نظرات مخاطبان هم ايده گرفته ايد؟ 
نظرات مخاطبان براى من بســيار مهم هستند و 
سعى مى كنم كه همه آن ها را بخوانم چون به من 
مى گويند كه براى كار بعدى، چه كنم. گاهى هم 

ايده هايى را خلق مى كنم. 

 ايده هايتان را چطور پيدا مى كنيد؟
اكثر اين ويديوها را با تلفن همراهم مى ســازم و 
برخى از آن ها را پشت چراغ قرمز ساختم. گاهى 
جمله اى به ذهنم مى رســد و برايش قصه اى پيدا 
مى كنم. گاهى هــم اتفاقات روز را دوبله مى كنم. 
گاهــى يك ويديو به من ايــده مى دهد و برايش 
ديالوگ پيدا مى كنم، گاهى عكس آن، جمله اى 
به ذهنم مى رسد و برايش ويديو پيدا مى كنم، اما 
كل اين پروســه، بداهه است و چيزى روى كاغذ 
نوشته نمى شــود. ديالوگ ها كاملاً رئال هستند و 
صداســازى خاصى انجام نمى دهم فقط لحنم را 

تغيير مى دهم. 

 تكه كلام هاى شما خيلى دقيق و ظريف 
اســت بويژه در مورد تعارفات مرســوم 
اين  كاربــردن  به  از  مشــهدى، هدفتان 

تكه كلام ها چيست؟
خب، من در فرهنگ مشــهد بزرگ شــده ام. از 
كودكى دقتم بالا بود و ديالوگ هاى خاص را حفظ 
مى كردم. ارتباط با آشنايان و فاميل كه مشهدى 
هستند و محله اى كه در آن زندگى كردم، باعث 
شــده كه تكه كلام ها و جاى اســتفاده از آن ها را 

بشناسم. 

 مشــهدى ها در حوزه طنز دارند خوب 
بود  صبورى  على  نمونه اش  مى كنند،  عمل 
كه منتخب آراى مردمى در «خنداننده شو» 
شد، به نظر شــما مشهد خطه طنز پرورى 

است؟
خراسانى ها از گذشته طبع شيرينى داشتند و شوخ 
بودند و همچنان هم هستند، شايد اين بستگى به 
ريشــه تاريخى اين منطقه و تــلاش آدم ها دارد، 
ضمن اينكه آدم ها در محدوديت، بيشــتر تلاش 
مى كنند البته من محدوديت خاصى براى كار در 
مشهد نداشــتم، ولى كار كردن در هر شهرى به 
جز تهران سخت است چون امكانات و ظرفيت ها 
در تهران تمركز پيدا كرده اســت. از سوى ديگر 
هنرمندان مشهدى ياد گرفتند كه فقط غر بزنند 
و بگويند كه در مشهد نمى توانيم كار كنيم، ولى 
مى شود كار كرد. من در اين شهر تئاتر خيابانى و 
تئاتر صحنــه اى كار كردم و پله پله پيش رفتيم. 
خيلى از بچه ها دنبال نتيجه هاى زودرس هستند 

در حالى كه بايستى آرام پيش رفت. 

 شما هم جزو هنرمندان مشهدى خواهيد 
بود كه به تهران مهاجرت مى كنند؟ 

من 6 ســال پيش هم مى توانستم به تهران بروم 
ولى در مشهد ماندم. كار من همين است، چند ماه 
براى اجراى تئاتر به تهران مى روم ولى برمى گردم 
چون زندگى كردن در تهران برايم ســخت است. 
اين روزها هم براى سريال «سرباز» بايد يك سال 
در تهران باشم، ولى از هر فرصتى استفاده مى كنم 
تا به مشهد بيايم چون شهر من است، مگر مى شود 
خانه ات را دوست نداشته باشى؟! مشهد براى من 

آشناست و همه جايش، يادآور خاطراتم است. 

 چرا هنرمندان شهرستانى فكر مى كنند 
كه تهران سكوى پرش آن هاست؟

خب، اين تفكر به خاطر اشــتباهى اســت كه در 
وضعيت هنرى داريم. براى برخى، رفتن به تهران 
پله پرش مى شود، ولى اگر آدم به خودش اعتقاد 
داشته باشد هر جايى كه باشد مركز دنيا آنجاست 
چون مهم خروجى و هدف است. مهم آن اتفاقى 
اســت كه براى آدم مى افتد. بسيارى دنبال اين 
هستند كه ببينند يك هنرمند چه كرده است و 
همان مســير را طى كنند در حالى كه براى هر 

كسى اتفاق خاص خودش رخ مى دهد. 

 چقدر صفحه اينســتاگرامى شما براى 
بيشتر شناخته شدنتان، كمكتان كرد؟

صد درصد به من كمك كرد اين صفحه به عنوان 
معرفى اوليه از من، بسيار اثرگذار بود. بسيارى از 
كارگردان ها، نويســنده ها و بازيگران، صفحه مرا 

دنبال مى كنند و ساجده مهلا را مى شناسند. 
 كاراكتر ســاجده مهــلا را چطور خلق 

كرديد؟ و چرا اين تركيب اسمى؟
اين اسم وجود ندارد، ولى اسم هاى دوتايى در بين 
مشهدى ها باب اســت مثلاً خانواده پدرى فرزند، 
اسم اول او را صدا مى زنند و خانواده مادرى، اسم 

دومى را. 
به نظرم مشــهدى ها بســيار تعارفى هستند، از 
اسم گذاشتن گرفته تا رفتارهاى اجتماعى. حتى 
پرروبازى هايشان هم تعارفى است، چون خجالتى 

هستند. 

 از اين كاراكتر و شــخصيت خودتان هم 
محصولات فرهنگى ساخته شده، در اين باره 

توضيح مى دهيد؟
بله، عروسك من ساخته شــده كه ديالوگ هاى 
معروفم را تكــرار مى كند و توليد ايرانى اســت. 
برخى از تكه كلام ها مثل «يك لحظه خوابم برد»، 
«جالب شد»، «مامان خانم» بين مردم رايج شده و 
روى تى شرت هم چاپ شده است. با وجود همه 
مشغله هايى كه دارم، روزى هزارتا دايركت دارم كه 
حدود پنجاه درصد آن ها ويديوى پيشنهادى است. 
هميشــه آمار واقعى برايم اهميت داشته و دنبال 
فالوور فيك نبودم. هزينه تبليغات ندادم و نخواستم 
كه فالوور فيك بگيرم. خوشحالم كه مردم دنبالم 

كردند، خنداندن مردم برايم مهم است. 

 محصولات فرهنگى كارهايتان اسپانسر 
دارد؟

تى شرت ها و عروسك ها، اسپانسر دارد ولى تمام 
حقوق معنوى از آن خودم است مثلاً برند «جالب 

شد» را ثبت كردم. 

 عروسك ساجده مهلا هم به بازار عرضه 
شده است؟

عروسك ســاجده مهلا در بازار فروش نمى رود و 
بنا داريم با يك برنامــه تلويزيونى از آن رونمايى 
كنيم. من برنامه شخصى خودم را دنبال مى كنم و 
هنوز به نتيجه قطعى نرسيده است. برنامه اى به نام 
«جالب شد» را دنبال مى كنيم كه احتمالاً از شبكه 

سه يا نسيم پخش شود.

 درباره اين برنامه توضيح مى دهيد؟
در اين برنامه قرار اســت به لهجه هاى مختلف و 
فرهنگ ايران بپردازيم. احتمالاً از هر اقليمى يك 
نماينده سلبريتى طور مى آوريم كه براى مخاطب 
جذاب باشد تا مردم بدانند كه بيشتر هنرمندان ما، 
شهرستانى هستند و همه تهرانى نيستند. برنامه 
«جالب شد» هنوز در مرحله طرح است، اسپانسر و 

تهيه كننده دارد. 
احتمالاً به امسال نمى رسد چون درگير بازى در 
سريال سرباز هستم، ضمن اينكه يكى دو پيشنهاد 
سينمايى هم داشتم كه اميدوارم سال آينده اكران 

شوند. 

 هر دو كار سينمايى، طنز است؟
بله، ولى ژانر اصلى من در بازيگرى، طنز نيســت. 
در زمينه نوشــتن با گروه درينــگ درينگ كار 
كردم. بخش مهمى از كار من، نويســندگى است 
جالب اينكه آقاى حميــد نعمت االله كه از دنبال 
كننده هاى صفحه ام بودند به متن ها تأكيد داشتند 
كه ماجراى ويديوها خوب نوشته شده است. على 
اوجى براى برنامه «مشتى باش»، رامبد جوان براى 
برنامه «خندوانه» و على ضياء براى «فرمول يك» با 
من صحبت كرده اند اما اولويت من اين است كه 

برنامه خودم را در تلويزيون بسازم.

برش

لهجه مشهدى بسيار جذاب است 
و خيلــى جــاى كار دارد. معتقدم 
كه يك ســرى اصطلاحات محلى و 
سنت هاى قديم مشهد بايد حفظ 
شــود. لهجه براى من مهم اســت 
چون اگر لهجه ها را حفظ نكنيم، از 

گنجينه لغاتمان كم مى شود

سيما و سينما

گفت و گوى قدس با «جواد خواجوى» طنزپرداز جوان به بهانه حضورش در برنامه «حالا خورشيد»

لهجه مشهدى بايد حفظ شود

برنامه خودم را در تلويزيون بسازم.ظريفى كه بين اعضاى خانواده، آشنايان و فاميل 

بازتاب

سيما و سينما: در آستانه چهلمين سال انقلاب اسلامى 
و به پاس ارج نهادن به دســت اندركاران عرصه سينماى 
مقاومت، از ميــان نزديك به 258 فيلم ســينمايى راه 
يافته به چهارده دوره جشــنواره فيلــم مقاومت، انقلاب 
و دفاع مقدس، برترين هــاى تهيه كنندگى، كارگردانى، 
فيلمنامه نويسى و بازيگرى توسط مردم انتخاب و معرفى 
شدند.نتايج نظرسنجى مردمى پانزدهمين جشنواره فيلم 
مقاومت در حالى اعلام شد كه زنده ياد رسول ملاقلى پور، 
ابراهيم حاتمى كيا، مسعود ده نمكى و پرويز پرستويى در 
فهرست برگزيدگان 40 سال سينماى انقلاب قرار گرفتند.
مراسم افتتاحيه جشنواره فيلم مقاومت شامگاه دوشنبه 5 
آذرماه با حضور جمعى از هنرمندان و مديران سينمايى 
كشور در تالار وحدت برگزار شد. در ابتداى برنامه سرود 
جمهورى اسلامى از سوى تعدادى نظامى به صورت زنده 
نواخته شــد و پس از آن آياتى از قرآن كريم قرائت شد. 
در ادامه حاج صادق آهنگران قطعه معروف (شــب است 
و ســكوت است و آه اســت و من) كه به رزمندگان دفاع 
مقدس اختصاص دارد را به صورت زنده روى سن خواند. 
سرلشكر محمدعلى جعفرى فرمانده كل سپاه پاسداران در 
آيين افتتاحيه جشنواره مقاومت به ايراد سخن پرداخت. 
وى در قسمتى از سخنرانى با طرح اين سؤال كه مقاومت 
اسلامى به چه معناست؟، گفت: ايستادگى مؤمنانه در برابر 
باطل، كفر، الحاد و در برابر همه پليدى هاست. ايستادگى 
جانانه در اين راه الهى اســت؛ اين راه همان راهى اســت 
كه امام حسين(ع) و يارانش 1400 سال پيش پيمودند 
و ايــن راه را به همه آزادگان جهان آموختند. ملت بزرگ 
ايران با پيروى از ســيد و سالار شهيدان در حال پيمودن 

اين راه است.
سرلشــكر جعفرى دربــاره معناى جوهــره مقاومت و 
ايستادگى، خاطرنشان كرد: ما بايد به دنبال نشان دادن 
و هرچه بيشتر عمق بخشيدن به جوهره مقاومت اسلامى 
باشيم كه امروز در جهان رو به گسترش است. آنچه آينده 
تاريخ و قرن پيشــروى مان را تعيين مى كند، اراده انسان 
هاســت. اســاس مبارزه و پيروزى را اراده انسان ها شكل 
مى دهد. با تأمل در قرآن مى فهميم اراده بزرگ ملت ايران 
و ساير ملت ها در مقاومت و ايستادگى، دنباله همان اراده 

الهى است. فرمانده كل ســپاه رمز پيروزى را مقاومت و 
ايستادگى در برابر ددمنشى هاى استكبار دانست و گفت: 
علــت پيروزى ها و نصــرت الهى كه با وجــود اين همه 
مشكلات، تهديدات و توطئه ها نصيب ملت ها و ملت هاى 
مقاوم منطقه مى شود، همين است. رمز اين پيروزى ها كه 
امروز دنياى اســتكبار را به هم ريختــه و آن ها را گيج و 
سردرگم كرده است، همين است كه اراده ملت ايران در 

مقاومت و ايستادگى دنباله اراده الهى است.
وى با اشــاره به اينكه جنگ نرم محور مقاومت اسلامى 
است، خاطرنشان كرد: در سوره صف، خداوند همين رمز را 
به ما مى آموزد. تعبير دهان ها در آيه «يرُِيدُونَ ليُِطْفِئُوا نوُرَ 
االلهِ بأِفَْوَاهِهِمْ وَااللهُ مُتِمُّ نوُرهِِ وَلوَْ كَرِهَ الكَْافرُِونَ» شايد با جنگ 
نرم يكسان باشد. چرا كه جنگ نرم محور مقاومت اسلامى 
است. شــرط آن جهاد و مبارزه مستمر در اين راه است. 
جهاد در عرصه جنگ سخت، همان قتال است و در عرصه 
جنگ نرم و فرهنگى، مبارزه، ايستادگى، توسعه و تعميق 
اين راه با روحيه جهادى است. در اين مراسم برگزيدگان 4 
بخش «40 سال سينماى مقاومت»، «جلوه گاه نور»، «فيلم 
كوتاه» و «روايت نو»مشخص شد كه در ادامه برگزيدگان 

اين بخش ها را مى شناسيم. 

 بخش 40 سال سينماى مقاومت 
نرگس آبيار، ابراهيم حاتمى كيا و محمدحسين مهدويان 

در بخش فيلمنامه برگزيده شدند.
پرويز پرستويى، هادى حجازى فر و مريلا زارعى در بخش 

بازيگرى برگزيده شدند.
در بخش كارگردانى ابراهيم حاتمى كيا، مسعود ده نمكى و 

زنده ياد رسول ملاقلى پور برگزيده شدند.
در ادامــه برنامه ابراهيم حاتمى كيا ضمن دريافت جايزه 
خود گفت: من از جمله كهنه نفســان اين حوزه هستم. 
افرادى كه در دهه 60 بودند را مى شناســم. كسانى كه 
چشمشــان در آن هشت ســال، دفاع مقدس را ديد و 
به جنوب كشــور افتاد و در اين عرصه اثر توليد كردند، 
شايسته قدردانى هســتند؛ مانند اســتادم آقاى بهرام 
بيضايــى. من امروز به نمايندگى از همه آن ها اين هديه 

را دريافت مى كنم.
مسعود ده نمكى ضمن دريافت جايزه خود بيان كرد: من 
ايــن جايزه را به ابراهيــم حاتمى كيا و خانم منير قيدى 
تقديم مى كنم، چرا كه ابراهيم حاتمى كيا كسى بود كه من 
را به فيلمسازى مشتاق كرد و خانم قيدى نيز فيلمسازى 
است كه احساس مى كنم آنچنانى كه بايد از او قدردانى 

نشده است. 
در بخــش بهترين فيلــم، فيلم هاى ســينمايى آژانس 
شيشه اى، اخراجى ها و شيار 143 به عنوان آثار برگزيده 

معرفى شدند.

 بخش جلوه گاه نور
ديپلم افتخار اول اين بخش به جواد موگويى براى مستند 

«نيمه شب 24 آوريل» تقديم شد.
دومين ديپلم افتخار اين بخش به مصطفى رزاق كريمى 

براى توليد مستند «بانو قدس ايران» رسيد.

 بخش فيلم هاى كوتاه
ديپلم افتخار براى فيلم «باز هم ســكوت» به كارگردانى 

راضيه سراجى
ديپلم افتخار براى فيلم «تاسوكى» به كارگردانى سيد پوريا 

پيشوايى
ديپلم افتخار براى فيلم «مادر» به كارگردانى ماريا ماوتى

تنديس و ديپلم افتخار براى فيلم «درخت زيتون سعد» به 
كارگردانى احمد زائرى

 بخش فيلم هاى كوتاه مستند «روايت نو» 
تنديس و ديپلم افتخار بهترين فيلم داستانى براى فيلم «تا 

فردا» ساخته على توكل زاينانى
تنديس و ديپلم افتخار بهترين فيلم مستند براى «براى 

نبل براى الزهرا» به كارگردانى محمد حسين همتى نژاد
همچنين در اين مراسم، نكوداشت حبيب االله كاسه ساز، 
حميد آخوندى، ســيد ضياءالدين درى و يداالله صمدى 
برگزار شــد. محمد خزاعى، ســردار غيب پرور، سردار 
جعفرى و جمشــيد هاشــم پور روى صحنه آمدند و از 
خانواده مرحوم حبيب االله كاســه ســاز تجليل كردند. 
همچنين از خانواده مرحوم حميد آخوندى با اضافه شدن 
عليرضا رضاداد به حضار روى صحنه، تجليل به عمل آمد.

ســپس از خانواده مرحوم سيدضياءالدين درى با اضافه 
شــدن مريلا زارعى به حضار روى صحنه، تجليل شد و 
پــس از آن از خانواده يــداالله صمدى با حضور منوچهر 

شاهسوارى مديرعامل خانه سينما، تجليل به عمل آمد.

برگزيدگان مردمى 40 سال سينماى مقاومت در افتتاحيه اين جشنواره معرفى شدند
«عمو ابراهيم» و «حاج كاظم» همچنان در اوج

 ســيما و سينما/ زهره كهندل  صفحه اينستاگرام اش جزو معدود 
صفحاتى است كه در آن، كاربران زير پست ها به هم توهين نمى كنند، 
نظرات يكديگر را لايك مى كنند و با هم مى خندند. يك ميليون فالوئر 
دارد و اين يعنى، صفحه اش جزو صفحات پربيننده اينستاگرام است. 
«جواد خواجوى» معتقد اســت كه فضاى اينستاگرام، ظرفيت هاى 
خوبى دارد، اما عده اى آدم فيك، اين فضا را خراب كرده اند. به باور اين 
طنزپرداز، سلبريتى هاى اينستاگرام، يك مشت آدم درپيت هستند، 

اما مردم هوشــمندانه با آن ها برخورد مى كنند و اين به مرور زمان 
باعث حذفشان از سوى كاربران خواهد شد. او در صفحه اش چارچوب 

خاصى را رعايت مى كند چون خانواده ها بيننده كارهايش هستند.  
به بهانه دعوت از اين طنزپرداز جوان در برنامه «حالا خورشــيد» و 
اجراى بداهه اش با رضا رشيدپور، با او درباره ماجراى پرطرفدار شدن 
صفحه اينســتاگرامش و فعاليت اين روزهايش گفت و گو كرديم كه 

مشروح آن را مى خوانيد: 



 ما خيلى خَفَن ايم
 ايستگاه / م.ظرافتى   

ژاپنى ها اسمشــان الكى خوب در 
رفته و مــن حاضرم بــا ارائه ادله 
محكم به شــما ثابــت كنم كه ما 
توى همه چيز از چشــم بادامى ها 
جلوتريم و خيلــى از اين كارهاى 
خفن ژاپنى ها كه در فضاى مجازى 
داغ مى شود، در واقع ابتكار ماست!

نمونه اش هميــن «اتاقِ چُرت» كه 
الآن در فضاى مجازى بدجورى جنجال به پا كرده است. طبق گزارش روزنامه 
«ژاپن تايمز» به اين علت كه كارمندان ژاپنى از ميز كارشان جدا نمى شده اند و 
ساعت خوابشان در طول روز بسيار كاهش پيدا كرده بوده، شركت هاى ژاپنى 
اتاق هاى مخصوصى براى چرت زدن نيروهايشــان در طول روز ساخته اند و با 
وجود مخالفت كارمندان، آن ها را مجبور مى كنند روزى حداقل نيم ســاعت 
در اين اتاق چرت بزنند! حالا يك عده از كاربران فضاى مجازى ســروصدا راه 

انداخته اند كه كارمندانِ ما بايد از ژاپنى ها ياد بگيرند.
عزيزانِ دل برادر مگر مرغ همســايه غاز است؟ توى كشور خودمان شما توى 
ادارات كه ســهل است، توى بانك، ساختمان مجلس، وزارتخانه و... هم بروى 
هميشه چند كارمند قانع وجود دارند كه اگر وقت صبحانه، نماز و ناهار نباشد، 
بدون اين سوسول بازى هاى ژاپنى، پشت ميزهاى زُمخت خودشان خوابيده اند؛ 

آن وقت شما گير داده ايد به يك اتاق فسقلى در اداره هاى ژاپنى!
يا همين چند وقت پيش مگر خبر مدير مدرسه ژاپنى كه قبل از تقسيم غذا 
بين دانش آموزها، براى اطمينان از سلامت غذا آن را تست مى كرد بين كاربران 
فضاى مجازى داغ نشد؟ درحالى كه كيست نداند ما چند قدم از ژاپن جلوتريم 
و به جاى اينكه غذا را تست كنيم، كلاً آن را از سيستم آموزش و پرورش حذف 
كرده ايم كه دانش آموزها آسيب نبينند!همانطور كه ملاحظه كرديد ژاپن حالا 
حالاها كار دارد تا به ما برسد و كارهاى ما از ژاپنى ها خيلى خفن تر است، منتها 

چون نمى خواهيم ريا شود، رسانه اى اش نمى كنيم!

طرح روز

ر هبر معظم انقلاب: «احمق ها خيال مى كنند كه با دادن پول و با كمك كردن مى توانند صميميّت دشمنان اسلام را جلب كنند، 
درحالى كه صميميّتى وجود ندارد؛ همان طور كه خودشان هم گفتند، مثل گاو شيرده هستند؛ شيرشان را مى دوشند، وقتى ديگر 

شير نداشتند، ذبح شان مى كنند. اين وضع امروز دنياى اسلام است.»

نه+طنز  عكس/  جوادتكجو 

زاده تربت  مجيد  ايســتگاه/   
بهانه مطلب امروز را نه مى شود «نرم»  

به حساب آورد و نه « سخت»! و البته 
خيلى هم بهانه خبرى و تازه اى به حساب نمى آيد. 
جنگ ارزى بر خلاف ظاهرش كه به «جنگ نرم» 
شبيه است، در واقع جنگى نيمه سخت است كه 
اگرچه در آن از تير و تفنگ خبرى نيست اما هم 
مى تواند منجر به وقوع جنگ هاى سخت و خونين 
شــود و هم ممكن است آثار مخرب آن بيشتر از 
جنگ هاى خونين باشــد. موضوع «جنگ ارزى» 
كه يكى دو روزى اســت دوباره در فضاى مجازى 
داغ شــده، پيش از اين در مرداد ماه امســال نيز 
در رســانه ها داغ شد و همان روزها هم از «جيمز 
ريكاردز» به عنوان فرمانده و مغز متفكر اين جنگ 

نه نرم و نه سخت نام برده شد.

دلال هاى ما، دلال هاى آن ها
ممكن است ديده باشيد كه در اينستاگرام، توييتر، 
تلگرام و... «جيمز ريكاردز» را اين شكلى توصيف و 
معرفى كرده اند: «فرمانده جنگ ارزى عليه ايران، 
نه يك اقتصاد دان،بلكه بيشتر يك دلال خبره و 
حرفه اى وال اســتريت بوده كه پنتاگون و وزارت 
خزانــه دارى آمريكا از او براى تهاجم ارزى عليه 
ايران بازى گرفتند... دقت كنيد براى فرماندهى 
اين جنگ نميرن ســراغ نوبليســت ها و اساتيد 
دانشــگاه،يك دلال وال استريت رو ميارن،چون 
چم و خم مراودات مالى و ريز تجربيات مســائل 
مالى و اقتصادى رو خوب مى دونه...». البته «جيمز 
ريكاردز» دلال هم به حساب مى آيد اما به شرط 
اينكه شما با شنيدن واژه « دلال» ذهنتان سراغ 
دلال هاى خز و خيل وطنى در ماجراى ارز نرود. 
با اين توضيح كه در بازار ســرمايه اى چون «وال 
اســتريت» اصولاً معنى دلال بــا دلال هاى توى 
ذهن من و شــما از زمين تا آســمان فرق دارد، 
آقاى «جيمز ريكاردز» را معرفى مى كنيم: وكيل، 
نويسنده، سخنران، تحليلگر رسانه اى و متخصص 
فلزات گرانبها، ســال 1973 ليسانس اقتصادش 
را از دانشــگاه «جان هاپكينز» گرفته و در همين 
دانشگاه نيز كارشناســى ارشد مطالعات اقتصاد 
بين الملل را به پايان برده اســت. آقاى دلال يك 
دكتراى رشــته حقوق هم از دانشگاه پنسيلوانيا 
دارد و اگرچه به قول مطالب فضاى مجازى برنده 
نوبل و استاد دانشگاه نيست اما فرد تحصيلكرده 

و نسبتاً اقتصاددانى است كه لابد خوب مى تواند 
آموخته هاى دانشگاهى و تئورى هاى اقتصادى را 
با تجربياتى كه در وال اســتريت و جاهاى ديگر 

كسب كرده، تلفيق و از آن ها استفاده كند.

بازى تغيير رژيم
قدمت جنگ اقتصادى در جهان را نمى دانيم كه 
به چند قرن پيش بر مى گردد و چه كسى آن را 
ابداع و اختراع كرده است، پيشينه اين نبرد ميان 
ايران و آمريكا اما بر مى گردد به همان سال هاى 
نخست انقلاب، بلوكه كردن دارايى ها، تحريم ها و 
بقيه ماجرا. در واقع «جيمز ريكاردز» اگر نخستين 
بار در سال 1390 از جنگ ارزى عليه كشورمان 
حرف مى زند، دارد نسخه قرن بيست و يكم اين 
نبرد نيمه سخت اقتصادى را براى همفكرانش در 
انديشكده «كارنگى» توضيح مى دهد: «هم اكنون 
كه صحبت مى كنيم، جنگ ارزى عليه ايران در 
حال صورت گرفتن است. آمريكا تحريم ها عليه 
ايران را افزايش داده و اين روند ادامه دارد. اخيراً 
رئيس جمهور آمريكا دسترســى بانك مركزى 
ايران را به سيســتم مالى دنيا قطع كرده است... 
در اين حالت به بانك هاى ديگر مى گوييم كه اگر 
با بانك مركزى ايران مراودات مالى داشته باشند، 
همكارى با آمريكا را از دست مى دهند. بانك هاى 
بزرگى همچون بانك دويچه، يو بى اس و... نيازى 
نيســت كه به آن ها دوبار گفته شود... آمريكا در 
اين مورد جدى اســت... اين اقدام آمريكا باعث 
شد كه 40درصد ارزش ريال در يك روز كاهش 
يابد... بهترين راه بى ثبات سازى استفاده از افزايش 
تورم است. تغيير رژيم اسم همين بازى است كه 
اكنون در ايران در حال اجراست. هيچ كس جنگ 
را دوســت ندارد، اما مى توانيــم كارى كنيم كه 
گروه ديگرى در ايران به قدرت برســند و مسئله 
هسته اى را از طريق ديگرى حل كنيم. اين يك 
جنگ پولى است كه از 2009 عليه ايران شروع 

كرديم و نتيجه آن را بزودى مى بينيم»! 

حواس مان نبود
سخنان سال 1390 «جيمز ريكاردز» و همچنين 
كتاب معروفش يعنى «جنگ ارزى» چند ســالى 
طول مى كشد تا به ايران برسد. دليلش شايد اين 
باشد كه در آن ســال ها همه هوش و حواس ما 
در ايران به درگيرى هاى جناحى و سياســى بود 

و كمتر كسى فرصت داشت به دست هاى پشت 
پرده افزايش قيمت دلار، سقوط ارزش پول ملى 
و پديده جنگ ارزى هم فكر كند. تازه از ســال 
1394 است كه نام كتاب معروف «جيمز ريكاردز» 
در ايران سر زبان ها مى افتد و خيلى ها از او به نام 
استراتژيست جنگ ارزى ياد مى كنند. مدتى بعد 
هم كه سر وكله فيلم سخنرانى او در انديشكده 
«كارنگى» در فضاى مجازى پيدا مى شود، خيلى 
از تحليلگــران اين فضا به فكر مى افتند كه آقاى 
استراتژيســت و افكارش را بيشــتر و بيشتر به 
من و شــما معرفى كرده و بگويند كه: «ريكاردز» 
در 30 سال گذشته مســئوليت هاى مهمى در 
بازارهاى مالى داشــته اســت و يكى از اعضاى 
اصلى وال استريت به شمار مى رود كه در جريان 
فعاليت هاى مالى خــود به فرايندهاى مربوط به 
اقتصاد پولى اشــراف كامل پيدا كرده است... در 
پست هاى مهمى كه داشته بحران هاى اقتصادى 
مهمى را ديــده و تجربه كرده اســت. علاوه بر 
همكارى اقتصادى با شركت ها و بانك هاى بزرگ 
مدت ها مســئوليت امور حقوقى مؤسسات مالى 
مختلف را به عهده داشــته، عضو كميته سرمايه 
گذارى خارجى در آمريكاســت و از همه مهم تر 
به خاطر ســوابق درخشانش، به عنوان مشاور با 
نهادهــاى اطلاعاتى و امنيتــى آمريكا همكارى 
كرده و مى كند. در واقع كتاب هاى مختلفى هم 
كه از سال 2012 به بعد مى نويسد حاصل همين 

همكارى هاى اطلاعاتى و امنيتى است.

 عرضه و تقاضا را نچسبيم!
آمريكايى ها خيلى پيشــتر از اين، جنگ ارزى را 
در مصاف با چيــن آزموده بودند و حتى يك بار 
موفق شــده بودند اقتصاد مالزى را، يك شبه به 
خاك سياه بنشانند. ما در ايران اما فكر مى كرديم 
قرار اســت ســلاح جنگ اقتصادى آن ها تا ابد، 
فقط و فقط همان تحريم هايشــان باشد. براى 
همين وقتى «جيمز ريكاردز» 7 يا 8 سال پيش، 
جنــگ ارزى آمريكا عليه ايران را كليد زد حتى 
در محافل دانشــگاهى و در جمع تحليلگران ما 
خبــرى از راهكارهاى مقابله با چنين تهديداتى 
نبود. دانشــگاه هايمان كماكان داشــتند افكار و 
انديشه هاى «آدام اسميت» را تدريس مى كردند 
و اقتصاددان هايمــان لابد تلاش داشــتند ميان 
عرضه و تقاضا، تعادل برقرار كنند! ســكان داران 

اقتصاد در دولت هم آن قدر گرفتار مؤسســات 
بانكى غيرمجاز، سيستم بانكدارى ناكارآمد، تورم، 
ركود و... بودند كه محال بود از خودشان بپرسند 
«جيمز ريكاردز» به عنوان نويسنده و استراتژيست 
اقتصادى در تشكيلات امنيتى و اطلاعاتى آمريكا 
چه مى كند؟ ساده تر اينكه شايد كسى در ايران 
فكر نمى كرد، يك سرِ جنگ نامتقارن ميان ايران 
و آمريكا قطعاً به مســائل پولى و اقتصادى ختم 
مى شــود. بنابراين كسى هم از پست سازمانى و 
محرمانه «جيمز ريكاردز» كه «مشــاور تهديدات 
مالــى و جنگ نامتقارن» در ســازمان اطلاعات 

مركزى آمريكا يعنى «سيا» بود خبرى نداشت!

 اتاق جنگ بى سرو صدا
حالا فكر نكنيد همــه بضاعت آمريكا در جنگ 
اقتصادى با ايران همين «جيمز ريكاردز» و بخش 
تهديدات مالى و جنگ نامتقارن در سازمان «سيا» 
است. آن ها 15 سال پيش هم «اتاق جنگ ساكت» 
را در وزارت خزانــه دارى آمريكا براى طراحى و 
كنترل اين گونه جنگ ها به راه انداخته و نامش را 
هم «دفتر تروريسم و اطلاعات مالى» گذاشته اند. 
جالب اينكه نخســتين بار خبرگزارى سى ان ان 
«دفتر تروريســم و اطلاعات مالى» را «اتاق جنگ 
ســاكت» عليه ايران توصيف كــرده و درباره آن 
نوشت: «آن ها در واقع، مسئول فلج كردن اقتصاد 
ايران هســتند... فعاليت هاى ايــن دفتر معمولاً 
بدون جار و جنجال انجام مى شــوند اما اثرگذار 
هســتند...». فكر كنم ديگر لازم نيست توضيح 
بدهيم كه اين دفتر بر اســاس آنچه سى ان ان 
مى گويد همكارى نزديكى با «سيا» و « اف بى آى» 
دارد يــا در مواقع لزوم ترتيب اعطاى كمك هاى 
مالى به سازمان مجاهدين خلق (منافقين)، داعش 

و... را مى دهد و از جمله فعاليت هايش آماده كردن 
برنامه هاى مخرب اقتصادى است كه از آن ها به 

عنوان «بمب اقتصادى» ياد مى كنند.

 استراتژيست هاى ما 
اگر براى نوشتن از جنگ اقتصادى و استراتژيست 
معروفش با همين فرمان جلو برويم، ماجرا دنباله دار 
مى شود و اين گزارش آن قدر جا نخواهد داشت كه 
بنويسيم چگونه استراتژى جنگ ارزى، تئورى هاى 
«جيمز ريكاردز» و دفتر تروريسم و اطلاعات ملى 
در خزانــه دارى آمريكا، گاه تهشــان به خيلى از 
رخدادهاى اقتصادى و سياسى ايران مى رسد، گاهى 
با «آزمايشگاه فيزيك كاربردى» ارتش آمريكا مرتبط 
مى شود، بعضى وقت ها در اتاق هاى جنگ و جلسات 
مربوط به امنيت ملى آمريكا از آن بحث مى شود و 
حتى پاى ماجــراى « اف اى تى اف» كه مدعى اند 
براى «پولشويى و مبارزه با تأمين مالى تروريسم و 
مبارزه با اشــاعه سلاح هاى كشتار جمعى» تدوين 
شده است هم وسط مى آيد! خدا وكيلى اين را هم 
نمى دانيــم كه «جيمز ريكاردز» آيا در فعاليت هاى 
اطلاعاتى و امنيتى اش از 15 يا 20 ســال پيش با 
وزارت خزانه دارى آمريكا در ماجراى «اتاق جنگ 
ســاكت» همكارى كرده يا همه فعاليت هاى ضد 
ايرانى اش به همان ماجراى تركاندن بمب «جنگ 
ارزى» در ايــران خلاصه مى شــود؟ فقــط اين را 
مى دانيم در چنين شــرايطى كه به نظر مى رسد 
بــه اوج جنگ اقتصادى، جنگ نــرم و غير نرم با 
آمريكا رســيده ايم ما هم به استراتژيست هايى در 
حد و اندازه «جيمز ريكاردز» و بلكه بالاتر نياز داريم 
كــه ميدان و زمين اين جنــگ نامتقارن و جديد 
را بخوبى بشناســند و بتوانند برنامه هاى تدافعى 
و تهاجمــى لازم براى اين جنــگ را آماده كنند. 
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ايستگاه

گزارش از شخص

جلاّد جنگ اقتصادى
«جيمز ريكاردز» و نقشه هاى ضد ايرانى اش را بيشتر بشناسيد

اجزاى تشكيل دهنده انسان
در  نيوساينتيســت  هفته نامــه 
مقاله اى با عنــوان «37 تريليارد 
تكه از تو» شــكل نقشــه دقيق 
اجزاى تشــكيل دهنده انسان را 
به صورت انتزاعى ترســيم كرده 
از پيچيدگــى خارق العاده آن  و 
شگفت زده شده است. اين نشريه 
يافته هاى جديد در خصوص  در 
هوشمندى بســيار زياد گياهان 
مى گويد، گياهان نه تنها صداى 
شــما را شــنيده و از شــما ياد 
مى گيرند بلكه جملات شما را نيز 
براى مدت ها به خاطر مى سپارند! 
نيوساينتيســت مقالــه اى نيز با 

عنوان «تفكر آسمان سبز» منتشر كرده كه در آن از تحقيقات دانشمندان 
براى ساخت هواپيمايى كاملاً متفاوت با آنچه كه مى شناسيم و بدون آسيب 

براى محيط  زيست مى گويد.

انسان و ماشين ها
هفته نامه نيوزويك در گزارشــى 
انسان ها  جايگزين شدن  احتمال 
توسط ماشــين ها را مورد ارزيابى 
جديدى قرار داده است. اين نشريه 
در گزارش خود با عنوان «شماى 
قابل جايگزين شدن» كه برگرفته 
از نام انيميشنى مشهور با عنوان 
منِ نفرت انگيز است، مى گويد در 
چند سال گذشته اقتصاددانان بر 
گرفته،  صــورت  تحقيقات  طبق 
بودنــد كه ماشــين ها  معتقــد 
نمى تواننــد به صورت گســترده 
جانشين انسان ها در كار شوند، اما 

اكنون طبق تحقيقات جديد مشخص مى شود آن ها اشتباه كرده و انسان ها 
كاملاً مى توانند توسط ماشين ها كنار گذاشته شوند. 

پوپوليستِ كاملاً راست گرا!
هفته نامه اشــپيگل در پرونده اى 
اختصاصــى به منابــع درآمد نه 
آلترناتيو  چندان مشخص حزب 
براى آلمان مى پردازد. اين حزب 
پوپوليســت و كاملاً راســت گرا 
مدتى است در آلمان به محبوبيت 
بالايى دســت پيدا كــرده و به 
احتمال زياد در آينده اى نزديك 
شاهد نفوذ بيشترى نيز از آن ها 
خواهيم بود. بر اين اساس نشريه 
اشپيگل در پرونده خود با عنوان 
«پول هاى ميلياردى و اىِ اف دى» 
منابــع درآمد اين حــزب را كه 

عموماً توســط پول هاى اهدايى مشكوك اســت، زير ذره بين برده است؛ 
پول هايى كه به گفته اين مجله از طرف نهادها و اشــخاص خاصى تزريق 

مى شود تا پوپوليست هاى اين حزب را هر روز قدرتمندتر كند.

نشريات جهان

ايستگاه/  امير محمد سلطان پور

كليدها

بايد و نبايدهاى مسئله جمعيت 
 دربــاره بحران جمعيت بســيار گفته ايم و نوشــته ايــم و خوانده اند يا 
نخوانده اند. اما باز هم بايد بنويســيم و بنويسيم كه بحران جمعيت اگر با 
همين فرمان پيش برود كار به جاهاى باريك مى كشــد! البته كه در همه 
جاى كشور  و در سطوح مختلف بايد براى قصه پر غصه جمعيت كار شود. 
همين روزها خبر دستگيرى يك نفوذى در حوزه جمعيت منتشر  شد كه 
بســيار جالب و قابل تامل است و نشان مى دهد كه ميزان هوشيارى ما و 
مسئولان ما چقدر بايد بالا باشد. طبعاً اگر اقداماتى هم شده است چندان 
كه بايد نيست اول از همه بايد از وزارتخانه هاى كليدى اى كه با اين حوزه 
مرتبط هســتند بخواهيم و بخواهيم و بخواهيم كه كار كنند و اگر كارى 
كرده اند گزارش بدهند. هر سازمان و وزارتخانه اى بايد معلوم كند كه براى 
اين بحران مهم كشور چه كرده است و وظيفه همه ماست كه در هر فضايى 
از وزيران وزارتخانه هاى بهداشــت و  وزارتخانه هاى آموزشى و فرهنگى و 
رئيســان سازمانهايى مثل صداوسيما در اين زمينه گزارش كار بخواهيم و 

بايد  فعالان فرهنگى و رسانه اى محكم پاى اين كار بايستند .
اما هر كدام از ما چه مى توانيم بكنيم؟انديشــيدن به زواياى اين قصه در 
محيطى كه هســتيم از خانواده تا اداره و تا هر جايى كه مى شــود كارى 
كرد . شــهر مدرن و الگوى زن مدرن براى مادرى و فرزند پرورى ناكارآمد 
هســتند، يك مطالبه ثابت بايد از شهردارى ها افزايش امكانات در سطوح 
مختلف براى تسهيل فرآيندهاى «مادرى» باشد. مدرسه ها و اداره ها همه 
بايد اتاق بازى داشــته باشــند و همانطور كه قدم زنان مى توانيد به يك 
ايســتگاه اتوبوس برسيد بايد بتوانيد قدم زنان به محيطهاى بازى كودكان 
برســيد. «مادرى» به هزار و يك دليل نه براى زن مدرن كه حتى براى زن 
نئوكلاسيك ايرانى! دشوار شده است و بايد همه با هم به قول معروف كارى 

كنند و يارى كنند تا  زن امروز بتواند فرزند دارى كند.
انديشــيدن وانديشيدن و انديشيدن لازم است و اين گرهى نيست كه به 
سرانگشــت يك نفر و دو نفر باز شود. همه ما بايد به اين درد بينديشيم 
كه انقراض الگوى مادرى كه در همين ستون هم درباره آن نوشتم جدى 
است و در سطوح مختلف بايد اين مسئله طرح شود و در دهها اتاق فكر 
بايد براى اين بحران كار شــود تا بتوانيم به وضعيت قابل قبولى برسيم.
هنرمندان و خطبا و شخصيتهاى موثر بايد اين قصه را جدى بگيرند و در 
اين زمينه دانش خودشــان را بالا ببرند. جمعيت يكى از مهمترين مولفه 
هاى قدرت است كه مى تواند تضمين آينده ما باشد.غرب به اين بحران 
رســيده و حداقل در نظر فهميده كه بايد اين معضل را حل كند اما درد 
اين اســت كه بســيارى از متفكران و حتى مسئولان ما هنوز به نشخوار 

چرنديات غرب مشغولند. 
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